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Zprávy z radnice

2 léto 2024

Kultura

Kulturní a informační centrum města Přelouče
vás zve

Na 42. schůzi se odsouhlasilo vybudování „Sportovní plochy
s umělým trávníkem Play Comfort“ na zahradě ZŠ v Kladenské
ulici Základní škola Smetanova z fondu investic této příspěvko -
vé organizace, dále se schválily účetní závěrka a závěrečný účet
města za rok 2023. Společnosti Česká spořitelna a. s. se schválil
záměr na pronájem části pozemku p.č. 1780/1 v k. ú. Přelouč ve
vlastnictví města Přelouče za účelem umístění rampy pro bez-
bariérový přístup do prostor pobočky banky. Schválil se dodatek
č. 1 ke smlouvě o dílo, uzavřené se společností Vodohospodářský
rozvoj a výstavba, a. s. Praha na vypracování projektové doku-
mentace pro umístění stavby včetně příslušné inženýrské činnosti
pro protipovodňové opatření v místní části Lhota – Škudly, kterým
se snižuje rozsah sjednaných prací pro odvodnění terénní depre-
se na pozemku p. č. 282 v k. ú. Škudly a také výjimka z vnitřní
směrnice č. SM 13/2022 pro uzavření smlouvy o dílo se společ-
ností Skanska a. s. Praha na opravu lesní účelové komunikace
Lohenice – Výrov v k.ú. Lohenice u Přelouče. Projednal se zápis
ze schůze KMS Tupesy ze dne 27. 5. 2024, zápis Komise sociální
a zdravotní ze dne 20. 5. 2024. Rozhodlo se o poskytnutí dotace
pro Cross club Přelouč z. s. a EDA cz, z. ú.. Schválily se odměny
za 1. pololetí pro ředitele škol a školských zařízení a odměny ve-
doucím pracovníkům příspěvkových organizací města. Také le-
tos se na radě schválily výsledky ceny Reprezentant školy pro nej-
lepší žáky přeloučských základních škol za školní rok 2023–2024
a dále tato rada schválila mimo jiné přijetí neinvestiční dotace
ve výši 50 000 Kč od Ministerstva kultury na přípravu a konání
30. roč níku udílení Cen Františka Filipovského za dabing. 

Dne 17. 6. 2024 se konala 43. schůze radních a schválilo se
prodloužení smlouvy s dodavatelem AUDIT OBCE s. r.o. Příbram
o přezkoumání hospodaření města za rok 2024., žádost občanů
z Husovy ulice v Přelouči o odstranění zvýšených ostrůvků na ko-
munikaci v této ulici, výzva k podání nabídky a prokázání kvali-
fikace – zadávací dokumentaci a znění smlouvy o dílo k veřejné
zakázce „Městský park Přelouč – VEGETAČNÍ ÚPRAVY“. Projed-
naly se majetkové převody, zřízení věcného břemene, dále také
zápis KMS Štěpánov ze dne 5. 6. 2024, zápis Komise bezpečnost-
ní a dopravní ze dne 23. 5. 2024, zápis OV Mělice ze dne 2. 6. 2024.
Stanovila se dle požadavku Městské policie Přelouč provozní do-
ba všech dětských hřišť v Přelouči a místních částech od 6 do
21 hodin. Rozhodlo se poskytnout dotaci do 50 tis. Kč pro Pio -
nýr, z. s. Pionýrské centrum Přelouč a organizaci Spokojení LIŠÁ-
CI. Dále se mimo jiné povolila pro školní rok 2024/2025 výjimka
z nejvyššího počtu dětí v mateřské škole stanoveným prováděcím
právním předpisem, kterým je vyhláška č. 14/2005 Sb., o před-
školním vzdělávání ve znění pozdějších předpisů pro Mateřskou
školu Přelouč, Kladenská 1332 v sedmi třídách na 27 dětí a ve
dvou třídách na 25 dětí a pro Mateřskou školu Přelouč, Za Fon-
tánou 935 ve dvou třídách na 26 dětí a pro všechny třídy za před-
pokladu, že toto navýšení počtu není na újmu kvalitě vzdělávací
činnosti školy a jsou splněny podmínky bezpečnosti a ochrany
zdraví. Radní jmenovali členem školské rady při Základní škole
Přelouč, Smetanova 1509 pana Ing. Pavla Hrdého a pana Mar-
tina Macháčka. Na této radě se zastupitelstvu doporučilo schválit
a vydat obecně závaznou vyhlášku, kterou se stanoví pravidla pro
pohyb psů na veřejných prostranstvích, obecně závaznou vyhláš -
ku o veřejném pořádku a obecně závaznou vyhlášku o stanovení
školských obvodů mateřských škol. Pro organizaci Technické služ-

by města Přelouče rada rozhodla zřídit novou pracovní pozici
Správce Městského parku. Radní doporučili mimo jiné také schvá-
lit změnu stanov spol. VaK Pardubice a. s. a navrhnout jako zá-
stupce města Přelouče do představenstva spol. Přístav Pardu-
bice, a. s. starostu pana Martina Šmída.

Zastupitelstvo města
Ve čtvrtek 27. června 2024 se konalo v pořadí jubilejní X. za-

sedání Zastupitelstva města Přelouče a po úvodních náležitos-
tech starosta Martin Šmíd přednesl zprávu o činnosti rady v ob-
dobí mezi IX. a X. zasedáním zastupitelstva. Dále se projednaly
návrhy a stanoviska výborů majetkového ze dne 17. 6. 2024, fi-
nančního ze dne 19. 6. 2024 a také návrhy a stanoviska OV Mělice
ze dne 2. 6. 2024. Schválilo se rozpočtové opatření č. 4 rozpočtu
města pro rok 2024, dále účetní závěrka a závěrečný účet města
za rok 2023. Projednaly se majetkové převody. Schválila se Zprá-
va o činnost města, jeho orgánů a zařízení v roce 2023. Na tom-
to zasedání se také schválil vklad infrastrukturního majetku
města do spol. Vak a. s. Pardubice a zároveň návrh na schvá-
lení změny stanov této společnosti. Zastupitelé jmenovali čle-
nem představenstva spol. Přístav Pardubice a s. starostu Mar-
tina Šmída. Zastupitelstvo našeho města schválilo a vydalo OZV
o veřejném pořádku, OZV, kterou se stanoví pravidla pro po-
hyb psů na veřejném prostranství a také OZV, kterou se sta-
noví školské obvody mateřských škol. Na závěr proběhla vše-
obecná rozprava. 

Veškerá usnesení z rady a zastupitelstva města naleznete na
webových stránkách.

Text: MG

Rada města
Celkem 20 bodů bylo na programu 42. schůze Rady měs-

ta Přelouče dne 3. 6. 2024 a 28 bodů se řešilo na 43. schůzi
dne 17. 6. 2024. Mimo jiné radní schválili účetní závěrku a zá -
věrečný účet města za rok 2023 nebo se jmenovali noví čle-
nové školské rady základních škol v Přelouči.



Základní škola Přelouč, Masarykovo náměstí 45

Základní škola Přelouč, Smetanova ulice 1509

Základní umělecká škola Přelouč

57–8/2024

Zprávy z radnice

4 léto 2024

Zprávy z radnice

Reprezentant školy

Adam Liebich Prvňáček
Anežka Hudcová I. stupeň
Anna Kysilková Obor – jazykový směr
Magdaléna Šedivá Obor – společensko-vědní směr
Denis Tichý Obor – přírodovědně-technický směr
Ondřej Dostál Obor – sportovní směr

Ema Mayerová Prvňáček
Daniel Málek I. stupeň 
Natálie Soldánová Obor – jazykový směr
Matěj Merta Obor – společensko-vědní směr
Adam Steklý Obor – přírodovědně-technický směr
Karel Král Obor – sportovní směr

Jan Keřka Hudební obor
Magdalena Bydžovská Taneční obor
Anna Strnadová Výtvarný obor
Tobiáš Borovec Literárně-dramatický obor

Od července bude pod přeloučský
stavební odbor nově patřit 
dalších 15 obcí z okolí

Žádosti o schválení stavebního záměru dle zákona č. 283/2021 Sb.,
stavební zákon, ve znění pozdějších předpisů bude možné od 1. 7.
2024 podávat pouze na stanoveném formuláři (vyhláška Minister -
stva pro místní rozvoj č. 149/2024 Sb., o provedení některých usta -
no vení stavebního zákona) elektronicky prostřednictvím portálu
stavebníka nebo v listinné podobě.

Mgr. J. Dobruský, stavební odbor

Cyklostezka 
Přelouč – Klenovka

Po položení asfaltového krytu a dokončovacích pracích na mos -
tě přes Lipoltickou svodnici probíhají ještě terénní úpravy, svahová -
ní a reprofilace příkopů a sjezdy. Stezka bude doplněna o lavičky
a odpočinkové místo. 

Celkové náklady projektu dle uzavřené Smlouvy o dílo činí
Kč 14 094 328,35. Poskytovatel dotace schválil příspěvek ve výši
Kč 10 931 707,-. Projekt je spolufinancován ze Státního fondu do-
pravní infrastruktury.

V průběhu letních prázdnin bude dokončena realizace nedě -
 lené stezky se smíšeným provozem chodců a cyklistů, umožňu -
jící obousměrný provoz v lokalitě Přelouč – Klenovka. 

K datu 30. 6. 2024 došlo ke zrušení stavebního úřadu v Chol -
ticích. Na základě vyhlášky Ministerstva pro místní rozvoj
č. 130/2024 Sb., o stanovení obecních stavebních úřadů bude
výkon stavebního úřadu pro obce Choltice, Bukovina u Pře -
louče, Holotín, Chrtníky, Jedousov, Jeníkovice, Lipoltice, Pobě -
žovice u Přelouče, Sovolusky, Stojice, Svinčany, Svojšice, Turko -
vice, Urbanice a Veselí vykonávat od 1. 7. 2024 Městský úřad
Přelouč, odbor stavební. Pro obec Bezděkov bude příslušným
stavebním úřadem Magistrát města Pardubic.

Rekonstrukce 
veřejného osvětlení

Ve vybraných lokalitách na území Přelouče, v Lohenicích u Pře-
louče a ve Štěpánově probíhá výměna stávajících 399 svítidel za
nová svítidla na bázi technologie LED, a to při dodržení normativ -
ních požadavků na úroveň osvětlení pozemních komunikací. 

Veřejnou zakázku vyhrála společnost ERMO spol. s r. o. z Hradce
Králové s nabídkovou cenou ve výši Kč 7 333 006,92. Výše dotace
činí Kč 3 157 799,-. Projekt je realizován za finanční spoluúčasti
Evropské unie a bude dokončen v srpnu 2024.

Ing. L. Kubínová, odbor. Správy majetku

Zavedení nového 
stavebního zákona do praxe

Konkrétně pro Přelouč se jedná o 11 balíčků IT vybavení, jejichž
pořízení je financováno pomocí dotace z Národního plánu obnovy
ve výši Kč 605 000,-. IT balíčky zahrnují jak hardwarové, tak soft-
warové vybavení ve standardizované podobě a evropské peníze je
úřadům zaplatí ze 100 %. Jedna sada obsahuje výkonný notebook,
klávesnici, myš, dokovací stanici a dva velkoformátové monitory.

Ing. L. Kubínová, odbor správy majetku

Dlouho očekávaná reforma spočívá v institucionálních a pro -
cesních změnách a má přinést vysoký stupeň digitalizace sta-
vebního řízení. Má zrychlit stavební řízení a zefektivnit povolo -
vací postupy. To zahrnuje i zajištění nezbytného IT vybavení pro
fungování nové struktury stavebních úřadů. 

V rámci Výzvy č. NPO 1/2022 Národního plánu obnovy měs -
to Přelouč požádalo o dotaci na rekonstrukci a inovaci soustav
veřejného osvětlení měst a obcí za účelem dosažení úspory
elek trické energie. Dotaci není možné čerpat na výstavbu nové
soustavy veřejného osvětlení. 

Ing. L. Kubínová, odbor správy majetku
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Zveme vás
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Zprávy z radnice

Setkání klenovských rodáků 
a současných občanů Klenovky

Setkání se zúčastnilo 45 klenovských rodáků, kteří se se svými
rodinami, přáteli a přítomnými občany Klenovky dobře bavili. Pro
všechny bylo zajištěno občerstvení, promítání fotografií z historie
obce a ze života Klenovky v posledních 10 letech, hudební dopro-
vod včetně videa seznamujícího s aktuální výstavbou v obci. Všich -
ni rodáci dostali na závěr setkání pamětní list se společnou foto-
grafií a z toho, jak se přítomní dobře bavili a jak žádali, aby se příští
setkání konalo již po pěti letech lze usuzovat, že celá akce byla vel -
mi úspěšná. Osadní výbor děkuje všem, kteří se na akci aktiv ně po -
díleli za jejich pomoc.

Za Osadní výbor Klenovka Jiří Pavlas

V sobotu 25. 5. 2024 uspořádal v kulturním zařízení v Kle-
novce Osadní výbor setkání občanů Klenovky a klenovských
rodáků, které se uskutečnilo opět po deseti letech. 

Hry bez hranic

Soutěžilo se v již tradičních disciplínách, v dětských i dospělác -
kých skupinách. Nechyběl oblíbený běh na společných lyžích, jízda
na trakaři nebo střelba vodním proudem na zákeřného opičáka. Le -
tošní ročník byl výjimečný, jelikož jak jistě mnozí víte, počasí v ten-
to den příliš venkovním akcím nepřálo. Musíme ale konstatovat, že
pořadatelský Osadní výbor Mělice dokáže nemožné, a tak i poča -
sí se umoudřilo a podle fotek vidíte, že nám přálo nakonec na výbor -
nou. Komise místní samosprávy Lhota – Škudly měla opět dílnič-

ku pro děti, zajištěno bylo občerstvení. Jako vždy šlo zejména o to
užít si společnou sousedskou zábavu, legraci a hlavně pohodu.
Těšíme se na příští ročník, na který jste již nyní srdečně zváni.

Za KMS Lhota – Škudly Šárka Junasová

Zdravice za KMS Štěpánov
Ve Štěpánově jsme dokázali sestavit 2 družstva a vybojovali jsme

2. místo v kategorii dětí a 5. místo v kategorii dospělých. Velice
děkujeme Mělicím za pozvání a organizování této skvělé akce! 

Za KMS Štěpánov – Karla Šmídová Šarközyová 

V sobotu 1. 6. 2024 proběhl v Mělicích třetí ročník sportov-
ních her všech komisí místních samospráv a osadních výborů
Města Přelouč – Lohenice, Klenovka, Mělice, Tupesy a Štěpá-
nov a družstva z Přelouče, konkrétně z Domu dětí a mládeže.



A protože jsou zdatné a nepodcenily ani teorii, užily si zde nejen
krásného slunečného dne, rozmanitých užitečných činností, ale zí -

skaly i medaile a diplomy. Umís-
tění na krásném 2. místě zna -
mena lo pro tři dívky i postup do
republikového kola. Hlavní sou-
těží však byl pro ně župní závod
všestrannosti, který se skládá ze
čtyř gymnastických a čtyř atle -
tic kých disciplín, šplhu a plavání.
Rovněž zde máme čtyři účast ni -
ce celorepublikového ko la. Dal -
ší   mi závody byla Chrastecká
cvič  ka a Vysokomýtská věžič -
ka. Kolektiv stmelovala děvčata
pře  spáním v sokolovně, kde se
hlav  ně nacvičovalo a jedna sku-
pina se zúčastnila pietního aktu
k ukon  čení 2. světové války u po -
mníku v parčíku u sokolovny.

Velký sportovní svátek prožilo 53 cvičenců v Městečku Trnávce
na hřišti pod hradem Cimburkem. Zde se konalo první sletové vy-
stoupení, kdy si cvičenci zkusili, jaké to je vystupovat před diváky.
Trnávečtí nás překvapili skvělou organizací a byli vděčným publi-

kem. Počasí, které při takových akcích hraje velkou roli, bylo přízni -
vé, a tak se první sletové vystoupení vydařilo. V Hradci Králové to -
mu bylo přesně naopak. Hlavní program provázel déšť, že na nikom
nezůstala nit suchá. Výjimkou byla úvodní ukázka historických pra -
porů a krojů a poslední vystoupení seniorů Jdi za štěstím. 

97–8/2024

Zajímavosti 

8 léto 2024

Zveme vás

Poslední týdny před SLETEM V PRAZE byly hektické, cítili
to však především organizátoři. Nacvičující děti měly pocit, že
všechno už umí, tak jen pilovat už je nebavilo. Gymnastky rády
závodí, a tak se poprvé – na zkoušku zúčastnily zálesáckého
závodu v nedalekých Řečanech.

TJ SOKOL Přelouč 
se připravuje na SLET V PRAZE

Odešla sokolka
Bylo krátce před Sletem v Praze, když přišla ta smutná zpráva,

že zemřela paní Marie Žáčková. To nás zamrzelo, že se ho nedočka -
la. Víme, že jako členka naší jednoty bedlivě sledovala dění v So-
kole, i když se kvůli svému zdravotnímu stavu už aktivního cvičení
neúčastnila. S přeloučskými ženami se rozloučila před dvěma lety
na společném setkání v sokolovně, kde oslavila své 90. narozeniny.
V našich vzpomínkách zůstane milou, usměvavou sestrou s aktiv -
ním přístupem k životu. Ráda jezdila na výlety do přírody, pozná-
vací i relaxační, navštěvovala kino i divadlo, zajímala se o druhé,
působila ve sboru pro občanské záležitosti. 

Pozůstalým vyjadřujeme upřímnou soustrast.
Výboj TJ Sokol Přelouč



117–8/2024

Společenská rubrika

První menší přehlídka sborů se konala v kostele již dopoledne
a navázala na slavnostní ranní mši. Účinkující přivítal starosta Dě-
tenic pan Ing. Radomír Vališka a jednotlivé sbory uvedl předseda
Unie českých pěveckých sborů a ředitel festivalu pan Mgr. Jaroslav
Vávra.Program pokračoval odpoledním koncertem, který proběhl
v kostele Narození Panny Marie v Osenicích, kde se prezentovaly

všechny pozvané sbory a zazněly i písně společné – jelikož se le-
tošní rok slaví Rok české hudby, byly vybrány skladby od Oldřicha
Halmy, J. B. Foerstera, Bedřicha Smetany a Jana Svobody.

Festival uzavřel večerní koncert, který se konal v kostele sv. Máří
Magdalény v Sobotce, kde s námi vystoupil Smíšený pěvecký sbor
Boleslav a vokální soubor IRIS ze Slovinska.

Celý koncertní den jsme si užili a již nyní připravujeme nový re-
pertoár. Tešte se! J. Šafránková

10 léto 2024

Společenská rubrika

PŘELOUČÁCI 
Jubilanti květen
Miluška Koudelková                       89 let
Miroslav Švanda                            87 let
Václav Moravec                             86 let
Zdeněk Doležal                              86 let
Alena Špásová                               85 let
Josef Kožený                                  85 let

Jubilanti červen
Jitka Saxová                                   90 let
Bohumil Matyáš                             90 let
Helena Machačová                        89 let
Dobromila Kopecká                       88 let
Drahomila Frödeová                      88 let

Zdeňka Žejdlíková                          87 let
Jan Pultr                                         86 let
Marie Dobrovolná                          86 let
Danuše Hájková                             85 let
Věra Kratochvílová                         80 let
Irena Voňková                                80 let
Jana Krejzlová                                80 let
Jana Richtárová                             80 let
Světla Slepičková                           75 let
Ladislav Koutský                            75 let
Stanislava Richterová                    75 let
Květuše Machová                           75 let
Milan Mrňa                                     75 let

Diamantová svatba
Irena a Luděk Voňkovi                   12. 6.

Vzpomínka
Dne 8. července 2024 

by oslavila 90. narozeniny 
paní Marie Hanušová z Přelouče. 

Bohužel letos zároveň uplyne 10 let 
od doby, kdy nás opustila. 

S láskou a úctou vzpomíná 
dcera Eva a syn Petr s rodinami.

Výročí
Dne 17. července 2024 oslaví manželé 

Jana a František DAŠKOVI
60 let společného života.

Gratulujeme k tomuto výročí, 
přejeme hodně zdraví a děkujeme,

dcera Michaela s rodinou
a syn Jan s rodinou.

Vzpomínka
Dne 10. července 2024 by se dožil 77 let

můj manžel pan Ing. Arnošt Verunáč 
a 31. července 2024 uplyne dlouhých 10 let

od jeho úmrtí. 
Kdo jste ho znali, vzpomeňte s námi, děkujeme.

S láskou vzpomínají manželka Eliška 
a děti Radim, Ilona a Eliška s rodinami. 

Diamantová svatba
Srdečně blahopřejeme 

k 60. výročí trvání manželství, 
k diamantové svatbě manželů 
Ireny a Luďka VOŇKOVÝCH! 

Přejeme pevné zdraví a hodně dalších
společných let ve vzájemné lásce

a porozumění.                             SPOZ

Festival
Foerstrovy Osenice 2024

V sobotu 1. 6. jsme přijali pozvání na 22. ročník festivalu
Foer strovy Osenice. Již v minulých letech jsme se těchto fes-
tivalů zúčastnili, a tak jsme se ani letos nenechali odradit po-
časím. Hned ráno při příjezdu nás pořadatelé tradičně přiví-
tali vynikajícími domácími koláčky – kdo by si to nechal ujít!

Mnoho z nás si s je-
ho jménem spojí pře -
devším jeho nádherné
obrázky. Neodmyslitel-
ně se jeho umění pro -
po jilo s mnoha místy
a okamžiky ze života
v Přelouči a okolí blíz-
kém nebo i vzdáleněj -
 ším. Když jsem na stou -
 pila do redakce Roštu,
byl pan Ivo Štěpánek jedním z prvních osobností, které jsem popro-
sila o rozhovor do našeho zpravodaje. Sešli jsme se tenkrát ve Vino-
téce U Kotýnků a příjemně si povídali o jeho životě, rodině a malo-
vání a velké lásce k Trhové Kamenici, kam jezdil velmi rád na chalupu.
Setkali jsme se společně v září v roce 2017. V té době po pětileté
pauze připravil pro širokou veřejnost za pomoci manželů Kyselo-
vých 7. výstavu jeho krásných naivních obrázků v Divišově vile.
Připomněl také první výstavu, kterou zrealizoval v prostorách staré
lékárny na Masarykově náměstí v roce 2002 a měla veliký úspěch. 

Víme, že kromě obrazů Ivo Štěpánek také ilustroval dětské kníž-
ky, vytvářel grafiku pro letáky, brožury, pexesa, perníky nebo také
tvořil malované lahvičky. Zde všude nacházíme umění pana Ště-
pánka. Mnozí z nás vlastní obrazy malované na přání s osobní té-
matikou a motivem tzv. šitým na míru dotyčné osobě nebo konkrétní
události. Jeho obrázky uměly pohladit po duši a také rozesmát. By-
ly nejenom krásně namalované, ale také vtipné, výstižné a chytré,
dá-li se tak vyjádřit o obrazu. 

Když jsem se tenkrát ptala pana Štěpánka zda má své nějaké
nejoblíbenější místo, kam se při malování vrací, odpověděl mi: „Pro
mě je nejoblíbenější to, že si můžu svou kresbu vymyslet. Líbí se mi třeba
někde krásná chalupa, ale okolí už ne. Tak si tu chalupu zasadím do zce-
la jiného prostředí. Nebo ještě jinak. Například maluji Přelouč, ale lampy
použiji zcela z jiného města. Přelouč to je, ale je zkrátka podle mě“. Tak
to už také navždy zůstane. 

V rámci jeho životního jubilea si postupně připomínáme Iva
Štěpán ka v rámci několika akcí, které připravuje syn Martin s ce-
lou rodinou. 
• V průběhu roku Martin Štěpánek vydává články o životě Iva Ště-

pánka v přeloučském Roštu.
• Syn pana Štěpánka dále uspořádal v přednáškovém sále KICMP

23. dubna 2024 velmi milou a zajímavou přednášku IVO ŠTĚPÁ-
NEK (1954 – 2018) – PŘELOUČSKÝ PATRIOT A VÝTVARNÍK. Účast
byla skutečně veliká.

• Od 9. září do 14. prosince 2024 bude ve výstavním sále Kultur-
ního a informačního centra města Přelouče výstava díla pana
Štěpánka. Vystaveny budou menší věci, zastoupena bude také
propagační a reklamní tvorba, mnoho z ní realizované pro město
Přelouč ale i jiná místa.

• Klasická výstava celkem 40 obrazů malých, středních i větších
rozměrů z díla Iva Štěpánka bude pro širokou veřejnost otevře-
ná ve výstavní síni mlýna Výrov v Břehách u Přelouče od 14. 9.
do 20. 10. 2024. Celkově to bude průřez jeho tvorbou. 

• Od léta naleznete na webových stránkách města Přelouče samo -
statný soubor věnovaný panu Štěpánkovi a jeho tvorbě. Vzpo mí -
nejme na pana Štěpánka a jeho obrázky dál a dál a je vel ká ško -
 da, že nás opu stil tak brzy. Budiž nám útě  chou, že nám tu po
sobě za ne chal mnoho krás  ných vzpomínek, které nám bu dou stá-
le připomínat, jak skvě lý byl člověk a výtvarník. MG

Dne 1. 7. 2024 by se dožil Ivo Štěpánek 70 let. Pojďte spo -
lečně s námi zavzpomínat na tohoto významného přeloučské -
ho rodáka a výtvarníka. 

Vzpomínáme na Iva Štěpánka



vit zakončení dalšího semestru. Už tradič-
ně se při této příležitosti scházíme ve vinár -
ně U Kotýnků a zveme si k tomu zajímavé -
ho hosta. Tentokrát jsme studovali na téma
Cestování. V příštím semestru nás čeká Jan
Blažej Santini a jeho architektura. Pokud
má te zájem, rádi mezi sebe přivítáme nové
studenty. Stačí se během září stavit v kni-
hovně. Začínáme 1. 10. ve 13.00 ve velké za -

sedací místnosti MěÚ v Přelouči, protože
jinam už se nevejdeme.

Ani prázdniny nebudou v knihovně úpl -
ně klidné období. Příměstské tábory a pra -
 videlné úterní literární dílny naplní opět
naše prostory dětským smíchem. Půjčovny
máme otevřené vždy v pondělí a ve středu
až do 18.00 a doufáme, že si každý z na-
šich čtenářů na dovolené, u babičky, na za -

hrádce, na chatě nebo prostě tam, kde je
mu dobře, pěkně počte. Pokud při tom na-
ši knihu na svém oblíbeném místě vyfotí,
může se zúčastnit naší letní fotovýzvy 😊.
Nechybí ani naše tradiční celoprázdnino-
vá hra v ulicích města, která je tentokrát
o známých hrdinech dětských příběhů. Vě -
říme, že si hru užijí malí i ti větší.

L. Hývlová

137–8/2024

Kultura

12 léto 2024

Fotohádanka z Roštu č. 6
Správná odpověď zněla: „Velmi zajímavá černobílá fotografie zachy-

cuje dnes již bývalý tenisový kurt v lokalitě známé pod označením pod
parkem, přesněji v její východní části. V době vzniku snímku na něm prá-
vě hrály (přinejmenším) tři dámy. Orientovat se lze podle budovy vlevo –
jde o část areálu firmy Fagus, později Jenta (čp. 903 ve Sportovní ulici).
Ta vznikla roku 1910 a tenis se v na šem městě hraje také asi od roku 1910,
organizovaně od roku 1926. Fotografie není datovaná, ale lze snad říci,
že pochází z 20. let 20. století. Po výstavbě novějších kurtů v roce 1930 zde
byly dle popisku na fotografii (jehož autorem je velmi pravděpodobně
František Hollmann) pořádány v létě spolkem Quis tzv. garden party.“

V rámci losování se výhercem stal Jan Kasal, gratulujeme. V redakci
Roštu je připravený malý dárek. Odpovědi na novou fotohádanku zasílej -
te na mail: rost@mestoprelouc.cz a děkujeme vám za přízeň. 

české literatury nebo na téma přísloví a rče -
ní v li dové slovesnosti se tam dají zorgani-
zovat přece jen pohodlněji. Jen je škoda,
že tato varianta neumožňuje žákům užít si
na kon ci programu listování knihami v půj -
čovně.

Červnu vždy patří i zakončení dalšího
roč níku Lovců pokladů. Čtenáři z dětského
oddělení, přihlášení do této hry, dostávají za
přečtené knihy drahokamy. Za ty si mohou
jednou za půl roku nakoupit krásné knihy,
puzzle a další věci od našich sponzorů. Pro
děti jsou tyto burzy velkým zážitkem a my
děkujeme všem, kteří svými dary pravidelně
přispívají a podporují tak dětské čtenářství.

Pro dospělé…
Ale červnové akce se netýkají jen dětí.

Vždyť konec školního roku prožívají i stu-
denti naší Virtuální univerzity třetího věku.
Je třeba rozdat vysvědčení 😊 a řádně osla -

Kultura

Novinky z Městské knihovny Přelouč
Červen bývá v knihovnách asi nejrušnější měsíc. U nás je to také tak. Přichází finá -

le různých soutěží, vrcholí celoroční akce, školy přicházejí na předprázdninové lekce.
Letos jsme během června organizovali celkem 29 různých programů. Jenže když ve-
dle toho běží provoz půjčoven čtyři dny v týdnu a čtenáři by neměli poznat podle
vyšší hladiny hluku nebo podle častějšího pobíhání knihovnic, že se něco děje, je nut-
né hledat další prostor. A toho není mnoho.

Pro nejmenší…
Nicméně jak se říká, kdo hledá, najde. V některých dnech,

kdy nám běžely třeba tři akce najednou a bylo hezké počasí,
obsadili jsme i prostor za Záložnou a park. I když letošní čer -
vnové deště nám k tomu moc šancí nedaly, užily si venkovní
hrátky hlavně nejmenší děti na programech S knížkou do ži-
vota. Dovádění s knihou Májina zahrada k tomu bylo jako stvo -
řené. 

Děti ze školek rády přicházejí v červnu na veselé literární
dílničky a povídání o pohádkách i příbězích. Předškoláci i ti
men ší to u nás už dobře znají a každá jejich návštěva je pro
nás a snad i pro ně krásným zážitkem.

Pro školáky…
Žáci z prvního stupně ZŠ si pravidelně v červnu užívají slavnostní pasování na čtenáře,

setkání s tetou Bětou a její abecední hrátky při klíčování, dovádění s pirátem Kolískem, po -
hádkové dílny nebo povídání na téma Ladových obrázků. Koncem školního roku bývají tyto
programy velmi oblíbené.

Horší to je s literárními lekcemi pro druhý stupeň ZŠ. Děti z nižších ročníků se nám do
čí tárny ještě vejdou, ale celou třídu těch odrostlejších už prostě nemáme kam posadit.
Řeší me to tedy návštěvami ve školní knihovně. Dílny o publicistice, holocaustu, klasicích



Jízdenka PID 
Pražská integrovaná doprava vyrostla jako propojení městské

dopravy v našem hlavním městě s příměstskou železniční a auto-
busovou dopravou. Postupně se PID rozšířil do celých středních Čech
i dále tam, odkud spádují každodenní cestující do Prahy. (Mimo-
chodem v Přelouči lze zaznamenat, že do ranních rychlíků na Pra-
hu každý den ráno nastupují a do Prahy dojíždí desítky lidí a po-
čet denních dojíždějících z Přelouče postupně roste.)

Obecně je PID výhodný zvláště pro ty cestující, kteří nemají žád -
nou slevovou kartu (aplikaci) ČD, a nejvíce se pak vyplatí těm, kte-
ří vedle vlaku využívají i MHD v Praze.

Příklady
Uvedeme si pár příkladů pro běžné dospělé cestující. Většina

z nich obdobně (např. s polovičními cenami u ČD i v PID) platí i pro
cestující s nárokem na slevy – např. děti a seniory. (Další slevy, kte -
ré je pro pravidelné cestující v obou tarifech vhodné prozkoumat
a které mohou dojíždění dále podstatně zlevnit, jsou různé časové
jízdenky.)

Do Prahy a tam MHD
Přelouč je v 10. vnějším pásmu od Prahy. Jízdenka Přelouč – Pra -

ha pro deset vnějších pásem a vnitřní Prahu platí 180 minut a stojí
140 Kč. (Tato jízdenka platí ve všech vlacích ČD – kategorií Os, Sp
a R, v soukromém vlaku LET (také staví v Přelouči) a všech spojích
MHD Praha celých 180 minut od aktivace.)

PID je tak levnější oproti základnímu jízdnému ČD, které mezi
Přeloučí a Prahou v jednom směru stojí 188 Kč a dokonce i oproti
jízdnému s kartou In25 za 141 Kč + navíc po dojezdu do Prahy zbý-
vá až 2 h platnosti jízdenky pro využití v metru, tramvajích, auto bu -
 sech a trolejbusové lince MHD Praha. (Jízdné po Praze s plat ností
90 min jinak stojí 40 Kč.) Nevýhodou PID, kterou je také třeba zmí-
nit, je skutečnost, že na rozdíl od většiny online zakoupených tarif
ČD v ceně nezahrnuje místenku.

Výhodně dál za Prahu
S jízdenkou z Přelouče pro 10 vnějších zón můžete v době plat-

nosti jet až stejný počet zón dál za Prahu. To vám s rezervou vy-
stačí třeba na výlet do Roudnice a na horu Říp nebo třeba blíže
na Karlštejn na Berounsku. 

Cesta do Prahy a zpět za celkem 140–240 Kč
Na rozdíl od systému IREDO (ten vydává jízdenky vždy ze zóny

do zóny a lze se v něm v daném směru za stejnou cenu přepravit vše -
mi logickými trasami) je jízdné PID platné vždy pro určitá pásma
a po nich se můžete pohybovat na integrovaných linkách v obou
směrech. 

Protože jízdné Přelouč – Praha má platnost 3 h (od odjezdu vla -
ku z výchozí stanice), je během této doby možné stihnout cestu do
Prahy a zpátky (a ještě tam třeba něco vyzvednout nebo rychle
vyřídit). Jízdenka na skok do Prahy a zpět vás tedy také může stát
jen 140 Kč celkem. (Popojet někam metrem po Praze nebo jinými
spoji PID, pokud to stihnete, samozřejmě můžete.)

Pokud pojedete tam i zpátky v jeden den, pro podobné výlety
se vyplatí celodenní jízdenka platná pro všechna tarifní pásma PID
za 240 Kč. S touto jízdenkou můžete dojet do Prahy a zpět a celý
den tam libovolně cestovat a budete-li chtít, třeba ještě stihnout
navští vit i obě výše zmíněná místa. ☺

Nákup jízdenek PID
Organizátor PID doporučuje jako ideální variantu pro nákup ne -

bo označení (= aktivaci) jízdenek online aplikaci „pid lítačka“. Akti -
vace je nabídnuta na minutu pravidelného odjezdu vlaku a od té
doby platí zmíněných 180 min.

Dále je jízdenku možné zakoupit i v pokladnách ČD (v Přelouči
i jinde v rámci území PID), (z neobsazené zastávky – např. Lhota
pod Přeloučí bez příplatku i) u průvodčího nebo (např. pro jízdu zpět
MHD a vlakem) v automatech po celé Praze.

Upozornění: 
PID může být výhodný nejen do Prahy, ale třeba i pro cesty do

Kolína a další ve směru na západ…
I když v hlavních časových polohách v pracovní dny MHD Pře-

louč časově váže nejen na rychlíky do Pardubic, ale i na Prahu, MHD
Přelouč není (na rozdíl od IREDO) tarifně integrovaná v PID a lístek
do Prahy i jízdné na MHD Přelouč je třeba zakoupit zvlášť.

Doplňkový příklad: Na výlet do města stříbra.
Vlakem na zastávku Kutná Hora město (pár set metrů od kost-

nice) se z Přelouče dostanete jen s přestupem v Kolíně a většinou
i v Kutné hoře hlavní nádraží. Přípoje však fungují a pokud vyjede -
te třeba v 9:06 R Svitava z Přelouče, budete po přestupech v Kolí -
ně a na hlavním nádraží v Kutné hoře v centru historického města
za 52 minut v 9:58. 

A pozor! Jízdenka PID pro za 42 km vlakem kilometrů celou ces -
tu vyjde dospělého na 50 Kč a cestující se slevou na 25 Kč (oproti
92 Kč/46 Kč za běžné vlakové jízdné). Zajímavé peníze tak může
se zmíněným, jízdným, může ušetřit jak jednotlivec, tak třeba škol-
ní třída na výletě.

Ing. P. Matouš
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Výhodné jízdné PID i z Přelouče nejen do Prahy
Přelouč včetně naší MHD je už od počátku začleněna do

východočeského systému IREDO (tj. Integrované REgionální
DOpravy). Vloni však byl do Přelouče rozšířen i systém PID
(Pražské integrované dopravy), který je výhodný pro cestující
směrem na Prahu, do Prahy a dále. 

Poslední měsíc před prázdninami jsme
si užili společně 3 akce. Hned 4. 6. jsme se
vydali už podruhé do Lanškrouna. Tentokrát
jsme požádali informační centrum o průvod-
ce městem. Mladá pracovnice nás provedla
od náměstí až po rekreační prostor města
a poskytla nám základní poučení o místech,
událostech a osobnostech města. 

V muzeu jsme navštívili velmi pěknou vý -
stavu s názvem Přiletěl k nám čáp, která by-
la bohatě zastoupena artefakty spojenými
s na rozením dítěte – těhotenské oblečení,
plyma, zavinovačky, prádélko na mimina,
lahvičky, dudlíky i první porodnice ve městě
a spousta dalších předmětů, včetně kočár-
ků. Všichni jsme si mohli zavzpomínat na své
vlastní zážitky spojené s narozením našich
dětí. Po obědě jsme se vydali autobusem do
nedalekých Rudoltic V obci se nachází nový
zámek, z něhož díky třem požárům od blesku
zbyla pouze jedna věž. Na počátku 18. sto-
letí ho postavili Lichtenštejnové a po pade-

sáti letech ho dali pobořit. V té věži provo-
zovali pivovar s obrov skými sklepy. Po roce
1945 byl zámek, resp. jedna věž, předána stá -
 tu. Střídali se tady různí nájemci a objekt
pustl. V současné době ho vlastní 2 majite-
lé a díky nadšené průvodkyni se snaží za -
chrá nit tuto památku.

Na 18. 6. jsme si vyjednali průvodkyni, nad -
šenou patriotku města Hronov, aby nás měs -
tem provedla. Čekala na nás už na nádraží.
Zaujala nás třeba tzv. svobodná tvrz na bře-
hu Metuje, samozřejmě náměstí s divadlem
A. Jiráska. Prohlédli jsme si rodný dům toho-
to spisovatele, prošli se parkem kolem jeho
sochy a kolem pramene železité minerální
vody Regnerky a Hronovky, pro něž místní
používají název Prdlavka. Naše úžasná prů-
vodkyně nás poté zavedla do bývalé pekár-
ny a poté papírny, kterou provozovali před-
ci sourozenců Čapkových. Odtud jsme už
po schodech došli ke kostelu Všech svatých
a zvo nici se šindelovou střechou a osmibo-

kým hrotem. V okolí kostela byla zřízena me -
ditační růžencová zahrada. Poté jsme vyjeli
autobusem do Vysoké Srbské a shlédli celý
kraj z místní rozhledny Na větrné horce. Od -
tud pak cestou psa Voříška (z Čapko vy Po-
hádky psí) 4 km pěšky zpět do Hronova.
Cesta za velkého vedra nebyla dlouhá, ale
namáhavá.

Poslední červnový týden se už tradičně
setkáváme při opékání na ohni, tentokrát na
zahradě u sokolovny s laskavým svolením
ve  dení Sokola. Hodnotíme celý půlrok, na-
stiňujeme program na 4 po prázdninové mě -
síce a popřejeme některým členům, kteří
oslavili kulatiny nebo půlkulatiny.

Kubátovi

Klub aktivní senior – zprávy z Klasu
Před prázdninami jsme navštívili Lanškroun. V polovině června jsme zavítali do

Hronova a již tradičně jsme se sešli při opékání na ohni tentokrát na zahradě u soko-
lovny a naplá novali jsme podzimní akce. Všem přejeme hezké léto.

Co to znamená? Budeme mít ještě blíže
k seniorům, kteří tu žijí a oni budou mít blíže
k nám. Plánujeme organizovat sousedská po -
sezení, společné pikniky, posezení u kafíčka,
ale třeba i letní slavnost s hudbou a občerstve-
ním, a to přímo v předzahrádce tohoto domu.

Dámy a pánové, kteří zde bydlí, se tak s ná -
mi i mezi sebou lépe a snadněji poznají a bu -
dou mít mnohem více možností, jak trávit
svůj volný čas.

Indické kafíčko plné chutí a vůní
Znáte Kafíčko? Je to útulný a bezpečný

prostor, kde se setkáváme se seniory. Chtěli

jsme vytvořit vlídné místo s pří -
jemnou atmo sférou, kam bu-
dou dámy a pánové v senior -
ském věku rádi chodit, aby se
setkali se svými vrstevníky a za -
 žili nové zážitky. Jsme rádi, že
Kafíčkem přispíváme i ke zmír -
 nění pocitu osamění. 

Některá Kafíčka jsou tema -
tická. Tak jako to poslední květ -
 nové, na které si paní Jitka Jir -
ma nová připravila pro přítomné
seniorky povídání o Indii. To
by ale nebyla Jitka, aby promí-
tání neobohatila i o ochutnáv -
ku typicky indických pokrmů,
které den před tím připravila.
Ke kávě jsme tak měli příleži-
tost ochutnat lahodný indický
dezert a po promítání došlo na
čočkový dhal. 

Kafíčko se nachází v OR -
LOV  NĚ na adrese Českobratr -
ská 90, Přelouč. Od června je
otevřeno každou středu v čase
8:30 – 11:30 hodin. Je tu pro se -
niory, kteří hledají společnost,
vlídné slovo a porozumění. 

Kapacita Kafíčka je 8 míst.
Pokud byste nás rádi navští vili,
doporučujeme nezávaznou rezervaci na tel.
čísle 739 408 024.

Na setkání s Vámi se těší 
Daniela a Jitka

Pampeliška se ještě víc přiblíží křehkým seniorům
Máme velkou radost. Rada Města

Přelouč vyhověla naší žádosti o proná-
jem kanceláře přímo v domě s pečova-
telskou službou. Velmi si toho vážíme.



Projekt Malý spisovatel a literární soutěž ve 4. A
V rámci třídního projektu „Malý spisovatel“ si žáci ze 4. A zkusili,

jaké to je vymyslet a napsat pohádku či příběh dle své fantazie. Na po -
hádkách děti pracovaly od začátku března do konce května a musím
říci, že se nám sešly opravdu krásné pohádky s originálními nápady –
Jak propiska pekla dort, Malý florbalista, Krtek a Eda, Kouzelná rybič -
ka, Záchrana podmořského světa, Jak si pavouček hledal kamarády,
O tučňákovi Pippinovi, Skřítkové a kouzelný hrnec, Šťuplík a kouzelná
hůl, O basketbalovém týmu, Samantha a zatoulaný srneček, Fofr v le se,
O tygrovi, Pohádkový les, Mluvící tygr a panda, Charlie první přespá-
vačka a O kocourovi Salvátorovi. Děti si k pohádkám nakreslily i krás -
né vlastní ilustrace. A protože by byla škoda, kdyby se pohádky nedo -
staly dál, zúčastnili jsme se s nimi literární soutěže SVĚT POHÁDEK 2024,

kterou vyhlásila knihovna Václa-
va Čtvrtka společně s festivalem
Jičín – město pohádky. A určitě
bu  dou pohádky dělat radost i dě -
tem ve školní družině, kde si je
budeme společně číst.

Dětem ještě jednou veliká po -
chvala za nápaditost a origina-
litu a hod ně štěstí v literární sou -
těži.

ŠKOLNÍ SLAVÍK 
4. června se v učebně 2. stupně naší školy konala již tradiční soutěž

o nejlepšího zpěváka/zpěvačku, do které postupovali vítězové třídních
kol soutěže. Účastnilo se 60 žáků z prvních až devátých tříd. Po sezná -
mení, rozcvičce a rozezpívání se představovali jednotliví soutěžící od
nejmladších kategorií. Vše bedlivě poslouchala porota tvořená vybra-
nými žáky 9. tříd pod vedením učitelky hudební výchovy (Veroniky Po-
korné). Další žáci 9. tříd se postarali o skvělou dokumentaci (písemnou,
fotografickou a záznamy videí). 

Všichni předvedli výborné výkony, nejlepší pak byli odměněni diplo -
my a cenami na památku. Vítězové jednotlivých kategorií: 
   Dívky 1 .–2. třída:    Eliška Volejníková 2. A 
Chlapci 1 .–2. třída:    Tomáš Jinoch 2. B 
   Dívky 3.–4. třída:    Viktorie Vaňková 3. B 
Chlapci 3.–4. třída:    Antonín Kotyza 3. A 
   Dívky 5.–6. třída:    Elen Králová 5. A 
Chlapci 5.–6. třída:    Viktor Pitka 5. A a Patrik Chára 5. B 
   Dívky 7.–9. třída:    Nela Vašíčková 8. B, Adéla Kubíčková 8. B, 
                                   Eva Říhová 8. C 
Chlapci 7.–9. třída:    Denis Tichý 8. A a Vojta Král 9. B 

Všem vítězům blahopřejeme! 

Dětský den ve školní družině
Ve čtvrtek 6. 6. čekalo na děti ze školní družiny pohádkové odpo-

ledne v rámci Dětského dne. Pro děti bylo připraveno 10 stanovišť, po
splnění úkolu obdržely vždy razítko a po absolvování všech stanovišť si
mohly vybrat odměnu a jako překvapení osvěžující nanuk. A v čem jsme
soutěžili? Želvičky – přenášení nákladu na krunýři, Archeolog – hledá -

ní stříbrných dukátů pinzetou v písku, Hod sedmimílovou botou, Kou-
zelná rybička – poznej podle hmatu, co v sobě rybička skrývá, Mluvící
kostky – hodit kostkou a vymyslet rychle tři slova na dané písmeno, My
a zase my – skládání obrázků, Smrdutý močál – přejít po lavičce su chou
nohou, Panák jinak – obratnost, koordinace, Čarovné hodiny – podle kar -
tičky nastavit čas, Bez rukou – nakreslit sluníčko pomocí prstů u nohy.

Dětský den se vydařil, děti si ho užily a bylo krásné počasí. Velké po -
děkování patří praktikantce Adrianě, dívkám z 2. stupně – Báře, Moni ce
a Nikole a čtvrťákům – Šarlotce, Aničce, Matyášovi, Matoušovi, Ríšovi,
Maye a Kátě za výbornou pomoc a organizaci u jednotlivých stanovišť.

Kouzelná noc ve školní družině aneb prázdniny už se blíží 
Z pátku 7. 6. na sobotu 8. 6. ožila škola i přes noc. Děti se v pátek

navečer sešly ve škole a čekal je bohatý program s přespáním ve škol-
ní družině. Po rozložení spacáků se všichni shromáždili v tělocvičně, kde
bylo pro děti připraveno plno her, soutěží a cvičení. Poté následoval
chvíli odpočinek v odděleních u Skřítků a Sluníček a v sedm hodin jsme
se odebrali na školní dvůr. Zde následovalo opékání buřtů, chlebů a roh -
líků, zkrátka všeho, co má kdo rád. Na dvorku byl i prostor pro další
venkovní a sportovní aktivity. Když se přiblížila devátá hodina večerní,
program na dvorku jsme ukončili a rozešli se do svých oddělení. Slu-
níčka čekala pak stezka odvahy ve školní budově a Skřítkové se vydali
na druhý stupeň, kde pro ně byla připravena dobrodružná hra na de-
tektiva. Samozřejmě, čelovky a baterky byly nezbytnou součástí noč -
ní výpravy. Skřítci museli prozkoumat a najít, jestli se někde neschová -
vá nevítaný vetřelec a na konci cesty hledali poklad. Ale než ho otevřeli,
museli svým podpisem stvrdit, že byli odvážní a hru na detektiva ab-
solvovali. S pokladem jsme se pak vrátili do našeho oddělení a hru vy -
hodnotili. Pak už jsme se chystali na spaní. Když jsme byli všichni ve spa -
cáku, následovala čtená pohádka na dobrou noc O nemocné sýkorce
a malé promítání minipohádek na zeď. Pak se ještě špitalo a špitalo,
až nakonec všichni usnuli. U Sluníček se také povídalo a pouštěl se film
na dobrou noc. Ráno byla připravená královská hostina a po hostině
společné hry v tělocvičně, rozdání odměn, společné fotky a rozloučení.

Celá akce se velice vydařila, děti byly nadšené a moc hodné. Všich -
ni chtějí přespávat i příští rok.

Opravdu velké poděkování za pomoc a asistenci kolem dětí a v tě -
locvičně patří žákům z druhého stupně – Báře Kotyzové, Monice a Ni-
kole Erbenovým, Adamovi Levinskému a Danovi Houdkovi. Velké podě -
kování také pro pana školníka, který si vzal na starost vše kolem ohně
a opékání, umožnil a zorganizoval noční hru na detektiva na 2. stupni
a ochotně pomohl se vším, co bylo potřeba. V neposlední řadě patří po -
děkování paní učitelce Ditě Záleské, že do toho s námi opět šla. Moc
děkujeme a příště zase na Ježíška. ☺

Výlet na Sněžku
Červen bývá tradičně měsícem školních výletů a exkurzí. 
Žáci tříd 9. B a 6. A, doplněni o jednotlivce z dalších tříd, dostali šanci

pokořit naši nejvyšší horu – Sněžku. Nejprve se autobusem dopravili do
Pece pod Sněžkou, následně využili dopravu lanovkou na Růžovou horu,
aby pak pěšky absolvovali závěrečný a zároveň nejnáročnější úsek k vr -
cholu hory. Na dvou a půl kilometrech překonali převýšení 300 me trů.
Královna českých hor je přivítala celkem vlídnými povětrnostními pod-
mínkami, díky kterým se jim naskytl jedinečný pohled do okolní kra jiny.
Viděli kamenná moře a krkonošskou tundru na svazích hory, vychut nali si
pohled na Studniční horu i na území našeho severního souseda – Polska.

Zpáteční cesta vedla Obřím dolem. I během sestupu se všichni ko-
chali krásnými výhledy na Horní Úpský vodopád nebo na Čertův hře-
bínek Studniční hory. 

Domů se dorazilo v podvečerních hodinách. Přestože většina žáků na
Sněžce nebyla poprvé, všichni si odnesli bezva zážitky z turistického
dne stráveného se svými spolužáky.
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Pěvecký sbor Lamella a 6. A pokřtili budovu 2. stupně
nočním přespáním 

29. 4. se budova 2. stupně zaplnila poprvé žáky, aby společně strá-
vili noc. Pěvecký sbor Lamella měl ve škole soustředění před koncerty
připravovanými do evangelického kostela v Přelouči, ale také to byla

taková odměna za výkon na své první soutěži v Chrudimi. Nazkoušeli jsme
s Lamellou novou píseň a předvedli jsme koncert pro žáky 6. A, kteří pak
s námi hráli společně až do večera nejrůznější hry. Po společ né večeři
a „pohádce na dobrou noc“ se pak ve škole spalo jako „na zámku“! 

Zájezd do Itálie
Již několikátým rokem vyjíždějí žáci devátých tříd (často doplněni

osmáky) se školou na zájezd do zahraničí. Naším letošním cílem byla Itá -
lie. Sraz naplánovaný na 3:45 ráno nás však rozhodně nepotěšil. Po vy -
řešení všech důležitých věcí jsme mohli vyjet směr náš první cíl, kterým
bylo město Riva del Garda, jež je obklopené horskými štíty vycházející -
mi z největšího italského jezera Lago di Garda. Dvanáctihodinová jíz-
da autobusem přes Bavorsko a Tyrolsko byla náročná, překrásné pohle -
dy nejen na Alpy ji však vynahrazovaly. Po dosažení cíle jsme se přesunuli
do přístavu, kde na nás čekala loď, která nás přepravila z Rivy do Limo -
ne. Příjemně nás překvapilo, že městečko bylo vyzdobeno tematicky –
tedy citróny, podle kterých se jmenuje. Po návratu na loď jsme dorazili
do Malcesine, pyšnícím se středověkým hradem, který krásně vyčníval
nad hladinou Gardského jezera. Po prohlídce historického centra jsme
se přesunuli zpět do autobusu a přejeli jsme na nocleh do Hotelu Gar-
da, kde jsme přespali. Následující den na nás v přístavu Fusina opět če -
 kala loď. Ta nás dopravila do Benátek (město na 118 ostrůvcích), které
nás okouzlily svojí jedinečnou atmosférou. Procházeli jsme užšími i šir-
šími uličkami a prohlédli jsme si místa jako kanál Grande, náměstí sva -
tého Marka či čtvrti San Polo, San Marco anebo Dorsoduro. Po nároč -
ném dni jsme se vypravili směr Hotel Nanda. Cesta však byla dlouhá
a provoz hustý, takže jsme do Chianciano Terme dorazili až kolem de -
sáté večer, kdy na nás již bylo vidět vyčerpání. Třetí den se nesl ve zna -
mení antiky. Nejprve jsme však navštívili Vilu d'Este v Tivoli. Vnitřek po -
krytý mnoha historickými freskami byl sice krásný, nás však bezpochyby
více zaujaly přilehlé zahrady s množstvím fontán, přičemž rozsáhlost
a nádhera tohoto komplexu byla neobyčejná. Pak jsme se už ale oprav -
du přesunuli do zbytků antiky v Římě. Komentovaná prohlídka míst –
Forum Romanum, Palatin a Kapitol – byla velmi pěkná a procházka
po stopách římských císařů nám poskytla hluboký vhled do historie
tohoto velkolepého města. Nejlepším zážitkem dne byla pravá italská

pizza a návštěva Kolosea. Poté jsme znovu nastoupili do metra, aby-
chom se dopravili na náš poslední hotel – Park Hotel Serenissima.
Poslední den v Itálii jsme také strávili v Římě. Tentokrát bylo naším
cílem období papežů. Španělské schody, Fontána di Trevi, Pantheon
či Andělský hrad – všechny tyto památky byly našimi zastávkami. Po-
sledním cílem cesty byl nejmenší stát světa – Vatikán. V něm stojí největ -
ší historický kostel na světě – bazilika svatého Petra, která nás překva -
pila svojí velikostí a majestátností. Tím byl náš zájezd završen. Po nočním
přejezdu jsme se v odpoledních hodinách vrátili zpět do Přelouče. Una -
vení, plní nových dojmů a zážitků jsme se rozloučili před školou a těšili
se, až se podělíme o své zážitky s rodinou a přáteli.

4. A – návštěva knihovny – Hrátky s poezií
Školní rok utekl jako voda a my se vypravili na poslední návštěvu

knihovny. Po programech Pojďte a poslyšte (pověsti našeho kraje), Zá -
hada je můj živel (zaměření na dětskou detektivní literaturu a dobro-
družnou četbu) a Pohádkové dílny nás čekal program Hrátky s poezií
aneb jak dětem přiblížit poezii a najít si k ní cestu. Program byl zamě řen
na veselé hrátky se způsoby, jak poezii psát, číst a vnímat. Nechyběla
ani čtenářská dílna. Paní knihovnice měla opět pro děti připravený na -
bitý program, kde se neustále něco dělo. Děti si prohlédly spoustu kní -
žek zaměřených na poezii, pracovaly s nimi, spolupracovaly ve dvoji-
cích i ve skupinkách, hledaly rýmy, společně vymýšlely jednoduché
básničky i jednu složitou. Na závěr se rozutekly mezi regály s knihami
a každý si našel tu, která se mu líbila nebo ho zajímala.

Velké poděkování patří paní knihovnici za krásný, zajímavý a pestrý
program o dětské poezii a ještě jednou velké poděkování za všechny
programy, které jsme v průběhu roku navštívili. Programy byly vždy per -
fektně připravené a dětem se moc líbily.

Osmáci v divadle
Dne 23. 5. 2024 jsme vyrazili do Východočeského divadla v Pardu-

bicích na představení s názvem Kdo je tady ředitel? Jednalo se o ko-
medii dánského režiséra a scenáristy Larse von Triera a hlavní role vý -
borně ztvárnili Josef Pejchal a Josef Láska. Děj nás zavedl na pracoviště
soukromé firmy z oblasti IT. Skupina podivínských zaměstnanců se
celou dobu snažila zavděčit svému generálnímu řediteli, ale ukázalo
se, že tato postava byla vlastně jen výmyslem jednoho z řadových za-
městnanců. Komedie o světě, ve kterém jsou peníze na prvním místě,
byla naplněna komickými situacemi. Hra pro nás byla zábavná a za-
jímavá. Těšíme se na další návštěvu.

16 léto 2024
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Noční přespání zpěváků z Lamelly dopadlo výborně. Deváťáci vyrazili za památkami do Itálie. 4. A se zaměřila v městské knihov -
ně na veselé hrátky se způsoby, jak poezii psát, číst a vnímat a v rámci projektu Malý spisovatel si mimo jiné zkusili, jaké to je na -
psat pohádku či příběh podle své vlastní fantazie. Divadelní hru „Kdo je tady ředitel?“ zhlédly osmé třídy. Napříč všemi ročníky se
uskutečnila již tradiční pěvecká soutěž Školní slavík. Na 10 stanovištích soutěžily děti ze školní družiny v rámci Dětského dne a ve
školní družině se uskutečnilo noční spaní. Někteří z žáků druhého stupně společně pokořili horu Sněžku.
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Slavnostní rozloučení 
s absolventy

V pondělí 3. června 2024, se v Městském
kině Přelouč konalo slavnostní vyřazení ma -

turantů. Úspěšní studenti převzali z rukou
vedení školy svá maturitní vysvědčení a ti
s nejlepším prospěchem dokonce i finanč-
ní odměnu. Na oplátku studenti odměnili

své pedagogy květinou a poděko váním za
čas a úsilí vložené do jejich vzdělá vání.
Gra tulujeme všem absolventům a pře jeme
mno ho úspěchů do budoucna!
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Sběr pomerančové kůry
I v letošním školním roce jsme na naší škole sbírali sušenou pomeran -

čovou kůru. Celkem jsme odevzdali 246,89 kg kůry a KPZŠ za ni obdr -
žel 5 707 Kč. Tyto peníze budou použity na různé školní akce, které pro
děti organizujeme. Tři nejlepší žáci 1. a 2. stupně byli odměněni hod-
notnými cenami. Velice děkujeme všem, kteří se do sběru zapojili.

Tři nejlepší sběrači školy:

Anežka Musilová (3. C), Matěj Duda (3. A) a Šimon Komenda (2. C)

Indiánský dětský den
V pátek 31. 5. si na naší škole žáci prvního stupně odpočinuli od uče -

ní a užili si den dětí. Celé dopoledne bylo laděno v duchu indiánů. Děti
1. a 2. ročníků měly na školní zahradě připraveno 16 stanovišť, za je-
jichž splnění získávaly pírka. Ta si pak děti mohly vyměnit v obchůdku
za milé dárečky. Poté si ve sportovní hale zadováděly na indiánské ta -
neční show. Žáci 3. ročníků museli jako první rozluštit šifru, která jim ur -
čila směr cesty. Cílem byla městská knihovna, kde si pro ně paní kni-

hovnice připravily mnoho zajímavého o indiánech. V průběhu dopoledne
prošli nelehkou stezkou, ve které si spolužáci navzájem porovnali své
znalosti o kmenech a životě indiánů. Žáci 4. ročníků pomocí šípů ukrytých
po městě prošli různá stanoviště. Zastávku měli v Abusu, kde si pod ve -
dením pana Šípka vyzkoušeli základy sebeobrany, a za odměnu si mo -
hli zahrát v kuželně kuželky. Nejstarší žáci z 5. ročníků poměřili své indián -
ské síly v sokolovně, kde chlapci hráli ping pong a basketbal a děvčata
si vyzkoušela různé hrátky na trampolínkách a jízdu na koloběžkách.
Ve venkovních prostorech měli připravenou stezku a mnoho zajímavých
indiánských soutěží. Všechny děti si „svůj“ den určitě moc užily. 

Reprezentant školy
12. 6. se v sále Občanské záložny udělovaly ceny Reprezentant ško-

ly žákům přeloučských ZŠ a ZUŠ. Za naši školu byli za celoroční práci
oceněni tito žáci: Ema Mayerová (prvňáček, 1. B), Daniel Málek (l. stu-
peň, 5. B), Natálie Soldánová (jazykový směr, 9. A), Adam Steklý (příro -
dovědně-technický směr, 9. B), Matěj Merta (společensko-vědní směr,
9. A) a Karel Král (sportovní směr, 9. B).

Přátelské utkání školních družin v kopané
Dne 28. května proběhlo přátelské utkání v kopané naší školní druži -

ny se školní družinou Základní školy Řečany nad Labem. Reprezento -
valo nás 14 hráčů a hráček vybraných ze všech oddělení ŠD. Utkání skon -
čilo naší výhrou 9:0. 

Všem zúčastněným gratulujeme a děkujeme za úspěšnou repre -
zen taci.

Praha
Věděli jste, že Karlův most je dlouhý 515 metrů a je na něm 30 soch?

Tušíte, kolik let trvala stavba katedrály sv. Víta? (téměř 600 let) Kolik
klíčů je potřeba k otevření komory s korunovačními klenoty v katedrá -
le Sv. Víta? (7) Všechny tyto zajímavé informace se dozvěděli žáci 4. B
a 4. C během výletu do Prahy dne 16. května. Provázela je příjemná
prů vodkyně a ukázala jim Pražský hrad zvenku i zevnitř, Staroměstské
ná městí, řeku Vltavu a Karlův most opravdu zblízka – plavili se po ře-
ce a vpluli i do Čertovky, kde na ně čekalo překvapení v podobě dvou
chobotniček z 1. patra.

Pro některé z dětí byla dobrodružná i cesta rychlíkem do Prahy a zpět,
ale i cestování tramvají a metrem. Výlet si moc užili a většina z nich se
do Prahy vydá určitě i o prázdninách.
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Základní škola Přelouč, Smetanova 1509
Celkem jsme odevzdali téměř 247 kg pomerančové kůry. Při

soutěžích na Indiánském dětském dni soutěžící získávali pírka,
za které si v obchůdku mohly zakoupit dárečky. V Občanské
záložně si nejlepší žáci naší školy převzali ocenění Reprezen-
tant školy. V Řečanech proběhlo přátelské utkání v kopané mezi
týmy družiny naší a školy z Řečan. Čtvrté třídy navštívily Prahu.

Gymnázium a grafická střední odborná škola
Přelouč

V městském kině převzali maturitní vysvědčení čerství maturanti, ti nejlepší také finanční odměnu. Na vodáckém kurzu na Vl-
tavě jsme pluli z Vyššího Brodu do Zlaté Koruny. 130 nadšenců absolvovalo na naší škole další TECHNOhrátky.

Dobrodružství na Vltavě
Vodácký kurz na Vltavě pro třídy 3RMA

a 3RMB. Od 9. do 13. června jsme se vydali
na trasu z Vyššího Brodu do Zlaté Koruny,
kde na nás čekala nádherná příroda a plno
vodáckých výzev.

Den první: neděle 9. června 
V neděli ráno se vodáci setkali na nádra -

ží v Přelouči, kde začala naše dobrodružná
cesta. Nasedli jsme na vlak směr Vyšší Brod.
Po příjezdu a ubytování jsme se věnovali
tréninku vodáckých dovedností a bezpeč-
nosti na vodě. Tento trénink byl klíčový pro
všechny. Ať to byli už začátečníci, nebo po -
kročilí. Perfektně jsme se tak připravili na
následující dny plné výzev.

Den druhý: pondělí 10. června 
Vyšší Brod – Rožmberk nad Vltavou

V pondělí ráno náš odjezd zpozdil déšť.
Jakmile se déšť zmírnil, nasedli jsme do lodí
a vydali se směr Rožmberk. Tato etapa by -
la vhodná pro seznámení se s řekou a pro-
cvičování základních technik na jezech.
Rožmberk nás přivítal krásným výhledem
na historický hrad, kde jsme strávili večer
odpočinkem a sdílením zážitků.

Den třetí: úterý 11. června
Rožmberk nad Vltavou – Český Krumlov

Druhá etapa nás zavedla do historické-
ho města Český Krumlov. Tento den byl ná -
ročnější, zato ale plný nádherných výhledů
na jihočeskou krajinu. Po celodenním pá-
dlování jsme dorazili do Českého Krumlo-
va, kde jsme měli možnost prozkoumat je-
ho uličky a užít si atmosféru tohoto města,
které je zapsáno na seznamu UNESCO. Na -
konec jsme si užili krásný večer u ohně.

Den čtvrtý: středa 12. června
Český Krumlov – Zlatá Koruna

Středeční ráno jsme vypluli z Českého
Krumlova. Tato část byla plná peřejí a rych -

lých proudů, což představovalo skvělou pří -
ležitost pro pokročilejší vodáky k prohlou-
bení jejich dovedností.

Den pátý: čtvrtek 13. června
Zlatá Koruna - Přelouč

Čtvrteční ráno začalo balením stanů
a pří pravou na návrat domů. Před odjez -
dem jsme ale měli naplánovanou návště-

vu kláštera ve Zlaté Koruně. Po prohlídce
jsme se vydali na nádraží a vlakem se vrá-
tili domů. Unavení, ale plní nezapomenu-
telných zážitků a nových dovedností.

Třídy 3RMA a 3RMB, 
Mgr. Luboš Fošnár, 

Ing. Dušana Blehová 
a Mgr. Adéla Stránská

TECHNOhrátky na naší škole
Úspěšně jsme dokončili projekt TECHNOhrátky na naší škole! Společně s dalšími deseti ško -

lami z Pardubického kraje jsme přivítali 123 nadšených žáků základních škol. Hlavním cílem
bylo podpořit technické pro fese a řemesla a zvýšit tím zájem o ně mezi mladými. Na šesti
stanovištích si žáci vy zkou šeli různé aktivity spojené s prací grafika a fotografa. Velký dík patří
všem zúčastně ným za skvělou atmosféru plnou kreativity a objevování nových dovedností.
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Vážení čtenáři,
zdravíme Vás z naší mateřské školy a přinášíme malé nahlédnutí,
co se u nás zajímavého událo od začátku nového roku. V naší ma-
teřské škole se snažíme, aby děti poznávaly okolní svět i přírodu
všemi smysly. Od brzkého jara jsme proto podnikali vycházky do
přírody s batůžky, kde děti mohly plnit zajímavé úkoly, hledat po-
klady a hrát si na badatele. Je důležité, aby si děti získaly skutečný
vztah a lásku k přírodě na základě vlastních prožitků.

Začátkem ledna nás ve školce navštívili Tři králové, kterým jsme
společně přispěli do sbírky. Následně se děti vzájemně navštívily
na třídách se svou koledou a písničkou. Dále nás čekala návštěva
místního kostela sv. Jakuba, kde si děti mohly prohlédnout výstavu
betléma. Dětem vykouzlilo úsměv na rtech i divadélko, které nás
pře neslo do říše víl a obrů. Během zimního období si děti užívaly
radovánky na sněhu na školní zahradě a vyráběly zajímavé ledo-
vé ozdoby. V měsíci únoru jsme se společně radovali z masopust -
ního veselí a v celé školce proběhl karneval. Děti i zaměstnanci přišli
v zajímavých a originálních kostýmech. Karnevalový den jsme si
všichni velmi užili, byl plný úsměvů a veselých písní.

Naši předškoláci absolvovali během února až dubna předpla-
vecký kurz, ze kterého si všichni odnesli Mokré vysvědčení a někteří
se naučili samostatně plavat. Měsíc březen patří knihám, proto ne-
směla chybět návštěva Městské knihovny v Přelouči, kde pro nás
paní knihovnice připravila zajímavý program a děti si mohly pro-
hléhnout mnoho pěkných knih. Čtení a poslech je aktivita, která nám
pomáhá rozvíjet nejen slovní zásobu, ale také empatii, schopnosti
porozumět druhým, a tím nakonec i sobě samému. Knihy mají u nás
ve školce své důležité místo. Děti celý měsíc nosily z domova své
oblíbené publikace. Každý den jsme si v knihách listovali, vyprávěli
si jejich příběhy, prohlíželi obrázky, řešili úkoly a dozvěděli se z nich
mnoho zajímavého. 

Se zimou jsme se definitivně rozloučili při vynášení „Morany“–
symbolem zimy. Společně jsme se vydali k Labi, kde jsme zimu po -
slali po vodě pryč. Neposedné vlnky řeky spolkly tmu a chlad zimy

a my jsme pak dlouho očekávané jarní dny projasněné teplým slun-
cem radostně uvítali jarními písničkami a říkadly. Po vynesení Mo-
rany jsme se pustili do velikonočních příprav. Školka se rozzářila
veselými barvami. Jarní období jsme si užívali při procházkách do
přírody, pozorováním probouzející se přírody nebo při společných
hrách na školní zahradě. Naše poznávací výpravy nás obohatily
novými objevy. Během velikonočního období jsme společně s dět-
mi tvořili zajímavé a originální výrobky, do velikonočního tvoření se
s námi zapojili i rodiče. Do naší školky zavítalo divadélko Koloběž-
ka, které nás pozvalo na návštěvu do Broučkova. Dětem se před-
stavení velmi líbilo a mohly se během něj přenést do pohádkového
světa broučků.

S příchodem měsíce dubna se naši předškoláci již pilně připra-
vovali na zápisy do základních škol. Společně s nimi jsme se byli po -
dívat v Základní škole Smetanova i v Základní škole na Masarykově
náměstí. Děkujeme základním školám za spolupráci. Aby byly naše

děti dobře připravené, pozvali jsme do školky Kouzelnou dopravní ško -
ličku. S dětmi jsme trénovali bezpečnost silničního provozu. V rámci
oslav Dne Země, jsme si udělali projektový den, kde jsme si povídali
o ochraně přírody a důležitosti třídění odpadu. Podíleli jsme se na
hlasování o nejkrásnější strom města Přelouč. Konec dubna jsme
završili čarodějnickým rejem v kouzelnických kostýmech.

Oslavili jsme Den maminek a Den rodin. Povídali jsme si o svých
domovech, členech naší rodiny včetně zvířátek, které do rodiny ne-
odmyslitelně patří. Děti nachystaly milé dárečky pro své milované
maminky. Jelikož nás tvoření velmi baví, děti si vyzkoušely práci se
dřevem v rámci polytechnické výchovy. Již opakovaně k nám přijel
žonglér Milan Ošmera, který děti okouzlil svým vystoupením. Po-
slední květnový den patřil oslavám dne dětí. Pro děti a jejich ro-
diče jsme na zahradě připravili sportovní akci plnou zábavných
úkolů, nechyběla ani tombola a drobné pohoštění. 

Před prázdninami nás ještě navštívil pan včelař s poutavou be-
sedou na téma života včel. Ekocentrum Paleta v Pardubicích v naší
škole zase uskutečnil ekologicky zaměřený program na téma „Vo-
da,“ na které jsme navázali i naší každoroční zahradní slavností.
I na té jsme se plavili po vlnách rybníků a moří. Zahradní slavnost
byla spojena s pasováním předškoláků na velké školáky. Teď už
tedy našim „školákům“ přejeme vítr do plachet, až usednou dru-
hého září do školních lavic a poplují vstříc novým dobrodružstvím.
A nezapomeňte se nás do školky ještě někdy přijít podívat, moc
rádi vás vždy uvidíme a třeba představíme nové kamarády, které
k nám zase od nového školního roku nastoupí, i na ně se moc těšíme.

Závěr června patřil už prázdninově laděným výletům do Zoolo-
gických zahrad Chleby a Jihlava. 

Opomenout nesmíme také reprezentaci našich malých spor-
tovců na Krajském kole Sportovních her mateřských škol v Pardu-
bicích. Děkujeme za jejich výkony. 

Za celý kolektiv mateřské školy Vám přejeme, milí čtenáři, abyste
nadcházející letní čas prožili radostně a láskyplně.

D. Havelková, ředitelka školy

Mateřská škola Přelouč, Za Fontánou 935

Školní rok se nám pomalu chýlí ke konci a my si to v naší školce
pěkně užíváme. Jako třeba, když se nám koncem května na třídách
líhla kuřátka – to byla podívaná! Potichu jsme pozorovali malé žlu-
té mokré kuličky, jak se pomocí zobáčků postupně dostávají z pev -
né skořápky. Po pár dnech už to na třídách pípalo a dožadovalo
neustálého přísunu krmení. Bylo to smutné loučení, když si po týdnu
pro všechna kuřátka přijela paní a odvážela je. Popřáli jsme jim
hodně štěstí a uznali, že na farmě jim bude líp.

Navštívila nás i další zvířátka, a to ze záchranné stanice Žleby.
Děti mohly na vlastní oči pozorovat, jakými pozoruhodnými doved-
nostmi různá zvířata disponují, zjistit, jaké smysly k tomu využívají
a porovnat jejich úroveň se smysly našimi. Některá zvířátka si bylo
dokonce možné i pohladit.

Během měsíců května a června s naší školkou většinou vyrážíme
na výlet. Ani letos tomu nebylo jinak. Postupně jsme navštívili zámek
Choltice s krásnou oborou. Prozkoumali jsme expozici černého di-
vadla i muzeum vodníků a shlédli loutkové představení. V oboře
měly děti možnost pozorovat krásy přírody a na závěr výletu i vy -
zkoušet své dovednosti na zdejším dětském hřišti.

Ale nemyslete si, i město Přelouč nabízí rozmanité zážitky. S dět -
mi jsme se vydali například po stezce skřítka Knoflíčka-Lasturníčka
a po splnění jeho úkolů obdrželi v infocentru zaslouženou odměnu –
skřítkův knoflík.

Navštívili jsme i dny otevřených dveří v Technických službách
města Přelouče, kde nás překvapili úžasným doprovodným pro-
gramem plným soutěží a her. Naše děti si zde mohly ověřit znalosti
z různých oborů – poznávaly dopravní značky, různé druhy stromů,
květin i plevelů, pojmenovávaly zahradnické nářadí i náčiní a třídily
správně odpad. Vyzkoušely si také nové věci, například stříkat ha-
sičskou hadicí na cíl, nebo jak správně udělat masáž srdce. Kromě
toho tu bylo i dost zábavy jako házení míčků do koše, chůze po

cestičce plné přírodnin, velké pískoviště… Celé dopoledne jsme
si zde opravdu moc užili.

Měsíc červen byl u nás v MŠ Kladenská ve znamení veliké oslavy.
Představte si, že naše školka slavila 45.výročí svého založení. Všich-
ni předškoláci pilně nacvičovali, aby mohli všem rodičů i návštěvní -
kům předvést, jak jsou šikovní. Dne 12. 6. 2024 v 14.45 h vše vypuklo.

Po úvodním projevu paní ředitelky následovala společná píseň
všech předškoláků a vystoupení pěveckého sboru s pásmem lido-
vých písní ,,Od města k městu“. Dále vystoupily postupně se svými
programy předškoláci ze všech tříd. Rodiče a ostatní hosté mohli
zhlédnout tematická představení – ,,V jednom lese na pasece“, ,,Když
jde malý bobr spát“, ,,Komáři se ženili“ a ,,Vlk a lesní patrola“. Na
závěr si děti společně zazpívaly a pořádně zatančily. 

Celé odpoledne byli dětem na spodním hřišti k dispozici trenéři
hokejbalu s ukázkou tohoto sportu. Ostatní, spíše dospělí, návštěv-
níci měli možnost nahlédnout do kronik naší mateřské školy a třeba
i trochu zavzpomínat. Děti z naší školky nachystaly drobné dárky
pro všechny, co s námi přišly slavit a bývalým zaměstnancům a po -
zvaným hostům byl k dispozici i malý raut.

Počasí nám přálo a tak se slavnostní odpoledne vydařilo. Dě-
kujeme vedení města Přelouč za finanční podporu.

A co nás čeká dál? Teď už se všichni těšíme na prázdniny! 
H. Vtípilová

Mateřská škola Přelouč, Kladenská 1332

Koncem školního roku jsme podnikli několik výletů. Navští -
vili jsme Choltice, prošli se Přeloučí po stezce skřítka Knoflíč-
ka-Lasturníčka. Moc hezké hry jsme si zahráli při Dni otevřených
dveří v Technických službách města Přelouče. Pozor – také se
nám na třídách líhla kuřátka a přijela za námi zvířátka ze zá-
chranné stanice Žleby. Velkým dnem u nás byly oslavy 45 let
od otevření naší mateřské školy. 

Těšíme se na prázdniny



Návštěva koncertu v poutním kostele v Luži
Protože letos slavíme rok české hudby, zaměřili jsme se na toto té-

ma i při tematických výletech s našimi žáky. V poutním kostele v Luži
jsme v pátek 7. června spo-
lečně vyslechli Lužanskou
mši Antonína Dvořáka, kde
se jako só listé představili 
i naši dva mladí kolegové
Eliš ka Tomeňuková a Jan Ku -
 čera. Pěvecký sbor Cantus
Amici pod ve dením Jarosla -
va Šlaise na varhany dopro -
vodil kolega Ondřej Hro -
mád ko. Celý zážitek umoc nil

i nádherný prostor barokního kostela Panny Marie pomocné, který
rozhodně patří k architektonickým skvostům naší země. 

Výlet do Nelahozevsi
Ve středu 12. června jsme společně s našimi žáky pokračovali po

stopách Antonína Dvořáka, a to přímo do jeho rodiště v Nelahozevsi.

S předem dohodnutým průvodcem jsme prošli městečkem a prohlédli
si všechna místa, kde Dvořák pobýval, chodil do školy, účinkoval na
svých prvních koncertech i obdivoval železnici.

V rámci vzdělávacího programu, který byl pro nás připraven na
zámku, jsme poznávali jeho hudbu v symfonické básni Polednice, kte-
rou napsal velmi věrně podle známé balady K. J. Erbena. Všechna
naše sluchová a emoční vnímání byla umocněna závěrečnými živými
obrazy, které měly vystihnout atmosféru i děj dané situace v hudbě
i verších.

Výlet se nám velmi vydařil a všechny nás neocenitelně obohatil. Tě -
šíme se na všechny další projekty, které se nám daří podnikat opravdu
jen s malým přispěním rodičů díky projektu šablon ZUŠ.

Jana Bednářová 

Pěvecký sbor Rošťák odcestoval do Maďarska
Pěvecký sbor Rošťák, který je starším ze dvou pěveckých uskupení

Základní umělecké školy Přelouč, strávil několik posledních červno -
vých dní v maďarském městě Keszthely. Toto přístavní město na bře-
hu jezera Balaton se stalo dějištěm mezinárodního hudebního festiva -
lu „VI. St. Ivan’s Days“. Společně s přeloučskými Rošťáky se na pódiu
festivalu představily soubory z Maďarska, Polska, Litvy či Turecka. 

Sbor si užíval koncertní cestu do zahraničí naplno. Ubytován byl
v 4* hotelu Kristály (Křišťál), který vedle luxusních pokojů a obrovského
množství chutných jídel nabízel například i vlastní wellness a několik
druhů saun. Čas jsme si našli samozřejmě také nejen na koupání v Ba -
latonu, ale i na projížďku výletní lodí či prohlídku krásného barokního
zámku rodu Festetics, jehož stavba začala již v roce 1745. 

Pokud Vás napadne, že nezbyl čas na nákupy a ochutnávku tradič -
ního langoše, jste na velkém omylu! 

Zájezd byl opravdu vydařený a již nyní se těšíme na další, který plá -
nujeme na rok 2025! 

J. Šlais

Novinky od přeloučských skautů

Výlet plamínků a světlušek
Cestu jsme začali projížďkou vlakem a putovat jsme začli až v obci

Veselí. V lese jsme si zahráli seznamovací hru a pak už hurá do sadů za
Horeckým dvorem do Země rytíře Sekolíka. Na eko stezce jsme si pro-
hlédli skřítky a víly, naučili se, jak se správně cho vat v přírodě, co je kom -
postování, nebo jak se správně třídí odpad. Domů jsme se vrace li unavení
od sluníčka, plní dojmů a informací, ale především s novými kamarády.
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V neděli 9. 6. vyrazili plamínci a světlušky na plánovanou
společnou výpravu. Cílem byla EKOfarMA Horecký dvůr.

Polanského Přelouč
V sobotu 8. června se konal již 19. ročník fe -

stivalu dechových hudeb Polanského Přelouč.
Tato tradiční akce byla společně uspořádána
naší školou a Kulturním a informačním centrem
Přelouče. Slavnostní zahájení provedl De cho -
vý orchestr ZUŠ Přelouč pod vedením diri gen -
ta Michala Chmelaře. Na festivalu vystoupily
ka pely Keramička, Křídlovanka a Zdounečan -
ka, které přinesly svěží dechovou hudbu do
srdcí posluchačů. Celý festival byl podpořen
finan čně ze strany Města Přelouč a Pardu-
bického kraje.

Poděkování
Základní umělecká škola Přelouč srdečně

děkuje paní Simoně Urbanové za štědrý dar
dvou klarinetů. Tyto nástroje, které pocházejí
z pozůstalosti jejího tatínka, pana Jiřího Daš -
ka, budou sloužit našim žákům k rozvoji jejich
hudebních dovedností. Vaše laskavost a pod -
pora přispějí k obohacení hudebního života
naší školy.

ZUŠ OPEN 
Celostátní přehlídka základních uměleckých

škol s názvem ZUŠ OPEN se v rámci Pardubic -
kého kraje konala letos 2. června v krásném
prostředí poutního areálu Hory Matky Boží
v Dolní Hedči u města Králíky. I když počasí
bylo chvílemi spíše aprílové než červnové, ne -
byla o krásná vystoupení souborů i jednotliv -

ců z celého kraje nouze. Naši školu reprezen-
tovali žáci literárně-dramatického oboru pod
vedením Kláry Tvrdíkové, pěvecký sbor Rošťák
pod vedením Jaroslava Šlaise a žáci výtvar-
ného oboru pod vedením Kamily Čenovské. 

Národní festival Smetanova Litomyšl
přivítal ZUŠ Přelouč

Festival Smetanova Litomyšl, který se bě-
hem června a začátku července každoročně
koná v rodišti hudebního génia Bedřicha Sme -
tany, patří jednoznačně k nejvýznamnějším
hudebním akcím, které v naší zemi existují.
V le tošním roce je festival ještě více sledován
v souvislosti s 200. výročím narození skladate -
le a tím, že se festival rozhodl uvést všechny
skladatelovy opery během několika týdnů.
Neodmyslitelnou součástí Smetanovy Lito-
myšle je i doprovodný program s názvem
„Festivalové zahrady“. A právě v nich v neděli
16. června ve čtyřhodinovém pásmu vystou-
pilo hned několik souborů z naší školy. Kolem -
jdoucí a návštěvníci festivalu, kteří byli našim
vystoupením přítomni, mezi nimiž nechyběl
světový dirigent Jakub Hrůša či zástupci Mi-
nisterstva kultury, si mohli vyslechnout soubor
smyčcových nástrojů pod vedením Hviezdo-
slavy Přinesdomů a Lucie Benešové, pěvecký
sbor Rošťák pod vedením Jaroslava Šlaise,
školní kapelu Buď fit pod vedením Matouše
a Pavla Mertových. V protější straně zahrad
pak mohli vidět mnohá vystoupení žáků ta-
nečního oboru vedeného Petrou Mori, vyzkou -
šet výtvarnou tvorbu v režii Kamily Čenovské
či vyzkoušet pohybové hry s žáky LDO a Klá-
rou Tvrdíkovou. Pozvání do Festivalových za-
hrad si velmi považujeme a byla to pro nás
krás ná zkušenost. 

Garden Party
Stalo se již tradicí, že školní rok v základní

umělecké škole pomyslně končí open air vy-
stoupením všech oborů s názvem Garden Par -
ty. I když ve čtvrtek 13. června, kdy se akce

konala, počasí hodně strašilo, bylo více než
200 návštěvníků svědky podařených vystou-
pení žáků všech oborů. Součástí akce byla
i ma lá výtvarná vernisáž, chybět nesmělo ano
tradiční opékání špekáčků! 

Žáci ZUŠ hosty abonmá 
Komorní filharmonie Pardubice
Komorní filharmonie Pardubice každoroč ně

pořádá nedělní abonentní koncerty pro rodiče
s dětmi. V rámci letošního posledního koncer -
tu s názvem „Béďa a Vlt(ava)“, který se 2. čer -
vna konal v Sukově síni Domu hudby v Pardu -
bicích, bylo mimořádnými hosty hned několik
žáků naší školy. Koncert připomínal 200. výro -
čí narození Bedřicha Smetany. Klaví rista Adam
Beran přednesl Smetanovu sólovou kompozi -
ci pro klavír. Slavnostní fanfáry z opery Libuše,
které všichni známe jako hudební doprovod
pro nástup prezidenta republiky, zahrál soubor
žesťových nástrojů ve slo žení Martina Junková,
Klára Junková, Radka Sotonová, Kamila Kaut -
ská a Viktorie Soukupová. 

Autoři článků: Michal Chmelař, 
Jaroslav Šlais

Základní umělecká škola Přelouč
Náš dechový orchestr zahájil tradiční hudební festival Polanského Přelouč. Dva kla -

rinety darovala naší škole paní Si mo na Urbanová, moc děkujeme. Žáci literárně-dra-
matického obo ru, výtvarného oboru a pěvecký sbor Rošťák se zúčastnili celostátní pře -
hlídky základních uměleckých škol na ZUŠ OPEN. Několik souborů se představilo na
Smetanově Litomyšli v rám ci doprovodného programu „Festivalové zahrady“. Již tra -
diční Garden Party na konec školního roku navštívilo přes 200 ná vštěv níků a předsta -
vily se všechny obory školy. Několik našich žáků zahrálo v Sukově síni Domu hudby
v Pardubicích v rámci abonentního koncertu pro rodiče a děti, kterou pořádá Komor ní
filharmonie Pardubice. Vyslechli jsme Lužanskou mši Anto nína Dvořáka a navštívili
také jeho rodiště v Nelahozevsi. Pěvecký sbor Rošťák zazpíval v Maďarsku.
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Podpora pro pěstouny
Milí čtenáři Roštu,

konec školního roku se nezadržitelně blíží
a prázdniny jsou před námi. Pro děti z na-
šich služeb tradičně připravujeme prázd-
ninové výlety a čtyřdenní zážitkový pobyt.
V letošním roce jsme si vybrali místo poby-
tu v Krkonoších. Pro zpestření pobytu při-
pravujeme pro účastníky celotáborovou
hru s názvem „Piráti hledají poklad“. Na-
ším cílem je, aby si děti na pobytu našly no -
vé kamarády a užily si hromadu zábavy.
Zároveň je během pobytu budeme podpo-
rovat v osamostatňování a dbát na slušné
chování. 

POKRAČOVÁNÍ PROJEKTU
ZVOL SI SPRÁVNOU CESTU

Místní akční skupina Železnohorský re-
gion (MAS ŽR) realizuje už druhým rokem ve
spolupráci s naší Charitou Přelouč projekt
Podpora rodičů a dětí v nepříznivé sociál -
ní situaci na území Železnohorského regio -
nu. V průběhu prázdnin budou pracovnice
vytipovávat novou skupinu dětí, které se od
září zapojí do projektu, a tak se budou moci
seznámit s devíti různými profesemi. Pra-
covnice s dětmi vytvoří profesní profil, který
obsahuje silné stránky dětí a povolání, kte -
rému by se chtěly děti v budoucnu věnovat.

Pavlína Křepská, vedoucí služby 
PODPORA PRO PĚSTOUNY

Prázdniny v Jakub klubu
V červnu jsme se věnovali poslední zá-

chraně zlepšit známky na vysvědčení. Pra-
covali jsme na aktivitách k tematickému
měsíci, zaměřený na první pomoc. Děti si

například vyzkoušely praktické dovednosti
jako například resuscitaci.

Pracovnice NOVANTY připravily pro
dě ti zábavné odpoledne, které si náramně
užily. A studenti gymnázia zrealizovali svůj
projekt – BOJOVKA. Moc jim všem děku-
jeme, vážíme si toho, že věnují svůj volný
čas našim dětem. 

Máme před sebou prázdniny, na které
se všichni těšíme. Během letních prázdnin
se mění naše otevírací doba. Klub bude
otevřen každé pondělí – čtvrtek v čase od
10:00 – 15:00.

Plánujeme pro děti bohatý program,
takže si jistě vyberou z nabízených aktivit
a zpestří si prázdniny. Budeme se věnovat
sportovním aktivitám v klubu i na zahradě.
Věřím, že naše trampolína nebude mít čas
odpočívat. 

Během prázdnin připravujeme pro děti
několik výletů. Nebudu prozrazovat, co
všechno nás čeká, protože je to překvape-
ní, ale je, na co se těšit. 

Během prázdnin určitě nevynecháme
pomoc se školními dovednostmi, někteří
budou potřebovat zvládnout reparát a ta-
ké některé děti potřebují pracovat na čes -
kém jazyce, aby jim to šlo ve škole lépe. Je
potřeba podpořit to, co se naučily a během
prázdniny by neměly zapomenout.

V polovině srpna nás čeká zážitkový po -
byt. Tentokrát vyrazíme do Mladých Bu-
ků. Po známe nová místa, dozvíme se spous-
tu nových informací a zažijeme společně
spoustu zábavy. Děti si jistě odvezou spoustu
zážitků, které budou vyprávět svým rodi čům
a kamarádům. PRÁZDNINY, VÍTEJTE!!!!! ☺

Mgr. Mirka Škávová, vedoucí

Podpora sociálně aktivizační služby
pro rodiny s dětmi

Máme velkou radost! Od paní Michae -
ly Jozefové jsme pro naše uživatelky, ale
i uživatele dostali 16 voucheru v hodnotě
21.000 Kč na využití kadeřnických služeb
v jejím salonu Hairstyle v Přelouči. Děku-
jeme za úžasný dar!!!

Informace pro uživatele
Střediska materiální pomoci

Od 1. 7. do 16. 8. 2024 bude šatník a výdej
materiální pomoci uzavřen. Krizovou mate -
riální pomoc zajistí pracovnice služby Pod-
pora rodiny, obracejte se na ně individuál-
ně, nejprve telefonicky. Středisko materiální
pomoci se znovu otevře 19. 8. 2024. Tele-
fonní čísla pro krizovou materiální pomoc
jsou 731 598 914, 731 604 704, 733 610 510.

Rita Levinská, vedoucí služby 
Podpora rodiny a SMP

Vy rozhodujete, my pomáháme –
Nadační fond Tesco

Rádi bychom s Vámi sdíleli, že náš pro-
jekt BEZPEČNÁ TRAMPOLÍNA A HOUPAČ-
KA SDÍLENÍ – PRO ROZŠÍŘENÍ ČINNOSTÍ
JAKUB KLUBU byl vybrán, jako jeden ze
tří postupujících do Programu Vy rozhodu-
jete, my pomáháme, který realizuje Nadač-
ní fond Tesco.

Naším záměrem je pořídit na zahradu
no vou, bezpečnou trampolínu, která je ne-
oblíbenějším herním prvkem našich dětí.
Je zdrojem radosti, zábavy a pohybu. Ta ké
houpačku, kterou využijeme i jako místo
upřímných rozhovorů dětí s pracovnicemi.

Hlasování začne 15. 7. 2024 v Tescu Pře -
louč. Budeme rádi za každý váš hlas/žeton.

Z. Kumstýřová, Charita Přelouč

Informace Charity Přelouč
Masarykovo nám. 48, Přelouč, tel. 731 402 371, www.prelouc.charita.cz, charita.prelouc@gmail.com

Pojedeme do Krkonoš a zahrajeme si celotáborovu hru „Piráti hledají poklad“.
Také o prázdninách běží projekt Podpora ročiů a dětí v nepříznivé sociální situaci na
území Železnohorského regionu. Děti v Jakub klubu strávily zábavné odpoledne, které
jim připravili pracovnice Novanty Přelouč a také studenti z přeloučského gymnázia. Ja -
kub klub bude otevřený o prázdninách od pondělí do čtvrtka od 10 do 15 hodin. Velký
dík pro paní Michaleu Jozefovou a její salon Hairstyl v Přelouči! Během prázdnin bude
do 16. 8. uzavřen šatník a výdej materiální pomoci. Čísla pro krizovou materiální pomoc
budou fungovat stále. Děkujeme, pokud dáte svůj žeton v Tescu Přelouč na náš projekt.

Do Českého Krumlova jsme přijeli autem
v pátek večer. V sobotu krátce po 8.00 jsme
vyrazili od kostela sv. Víta ve čtyřech na pu-
tování (viz fotografie). Jedna z poutnic se
nakonec rozhodla zůstat ve městě a tak

jsme pokračovali ve třech. Prohlédli jsme
si krátce centrum a přes zámek a kolem zá-
mecké zahrady vyšli z měs ta. Čekalo nás
cesta dlouhá 28 km, která tentokrát vedla
téměř celou dobu mimo obydlenou zástav-

bu – šli jsme pouze po lesních a polních
cestách. Jediná větší obec, přes kterou jsme
šli, byl Světlík, kde jsem si také dopřáli za-
stávku na oběd a získali razítko do creden-
ciálu. Po cestě jsme viděli řadu kapliček,
křížků, několik kostelů a pěknou jihočes kou
přírodu. Počasí bylo příjemné (kolem 20 °C).
V 15.45 jsem došli k autobusovému nádraží
ve Frymburku u Lipna a před devátou ve-
černí byli doma v Přelouči.

V neděli 28. července zkusíme poprvé
cyklovýlet po Přeloučsku. V rámci Svato-
jakubského dne vyjedeme ve 14.00 směr
Choltice-Luhy, kde se podíváme na ne-
dávno obnovená boží muka. Po cestě tam
i zpět uvidíme řadu drobných kamenných
památek, o některých z nich krátce poho-
voří historik a člen Orla M. Pešta. Trasa má
10+11 km a není náročná. Předpokládaný
návrat do Přelouče je do 17.00. Rádi uvítá-
me nové zájemce o turistiku.

V sobotu 31. srpna půjdeme po jihoče-
ské Svatojakubské cestě z Frymburku až na
česko-rakouskou hranici. Na místo přijde-
me v pátek automobily, čeká nás 16+16 km
v krajině u Lipna. Vyrážíme v 8.00 od koste -
la sv. Bartoloměje ve Frymburku.

Matěj Pešta, Orel Přelouč

22. června jsme absolvovali další etapu Svatojakubské cesty, tentokrát z Českého
Krumlova do Frymburku. V létě zkusíme společný cyklovýlet po Přeloučsku. Další pěší
cesta povede z Frymburku až k hranici s Rakouskem.

Přeloučští orelští turisté v létě
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Simona Milski je absolventkou Konzervato-
ře Brno v oboru hra na housle pod vedením
prof. Jiřího Novotného. V současné době se vě -
 nuje hudebnímu vzdělávání dětí všech vě ko -
vých kategorií a hraje na akustické i elektrické
housle na různých společenských akcích. Kro -
mě houslí hraje také na ukulele a zpívá.

Jakub Milski je klavírista a varhaník, který
pravidelně hraje na mších, svatbách, křtinách
i dalších událostech. V současné době studu-
je varhany na Konzervatoři Pardubice ve třídě
prof. Aleše Bárty a hudební kulturu na Univer -
zitě Hradec Králové.

Další koncert je v neděli 1. září v 18:00 ho -
din, kdy k nám zavítají výborní hudebníci
Aquartet též z Pardubic. Aquartet je multi -

žán rové smyč co vé
kvar   teto, které za lo -
 žili v roce 2016 ko -
 le go vé a hráči Ko-
morní fil har mo nie
Pardubice (Z. Vrá-
nová a L. Benešová – housle, M. Doubek – viola,
H. Spudilová – violoncello). Toto uskupení se vě -
nuje nahrávání i vystupování na akcích do mov -
ské filharmonie v rámci regionu a pod její zášti -
tou se též účastní pardubického festivalu Zrcad-
lo umě ní a spolupracuje s kulturně-vzdě lávací
aso ciací Alliance Francaise. Repertoár kvarte-
ta je velmi rozmanitý, tudíž hráčům po skytuje
uplatnění v širokém spektru společenských
událostí, jako jsou vernisáže, svatby, či hostiny.

Svatojakubské koncerty finančně podpořilo
Ministerstvo kultury, Pardubický kraj a město
Přelouč. Vstupné je za dobrovolný příspěvek.
Po koncertě jste všichni srdečně zváni na po se -
zení na faře s občerstvením a možností be sedy
s účinkujícími. Těšíme se na vaši návštěvu!

Lucie Hadáčková, koordinátorka koncertů

Zahradní slavnost –
Příběhy pod jednou střechou

Milí přeloučští, 
srdečně vás zveme na Zahradní slavnost,
která se koná v neděli 25. srpna v 15:00 –
19:00 hodin.

Vybrat si můžete z bohatého programu cim -
bálové muziky z Pelechova – Grošák, be ne fič -
ního jarmarku, sportovních a tvořivých aktivit,
koncertu Leony Šenkové a třeba i pří jemné ho
posezení v Komunitní zahradě.

Akce Zahradní slavnost je uspořádána na
seznámení a podporu nově vznikající Komu-
nitní zahrady a Komunitního centra, které bu -
de sloužit i Vám, přeloučákům a širokému okolí.
Chceme vytvořit prostor, který poskytne zá -
zemí nejen neziskovým organizacím působí-
cím na Přeloučsku, ale hlavně lidem, kteří se
chtějí scházet, vzdělávat a vzájemně inspiro -
vat. Komunitní centrum má skvělé umístění
v centru města, kapacitou pojme i více akcí
do hromady a je propojeno s komunitní za-
hradou. Již jsme získali prvotní podporu Par -
dubického kraje pro vznik našeho centra.  

Přijďte na Zahradní slavnost setkat se
a pod pořit dobrou věc. Věříme, že vznikající
Komunitní centrum může být místem propo-
jení nás všech. Kdo by chtěl pomoc z organi-
zací, ozvěte si mi na tel. 732 500 118. Těšíme
se na shledání s Vámi!

Lucie Hadáčková, pastorační asistentka

Milí obyvatelé Přelouče! 
Rádi bychom vás pozvali na další koncert v rámci Svatojakubských koncertů u nás v Pře -

louči. V neděli 28. července v 18:00 hodin se vám v přeloučském kostele sv. Jakuba na
Masarykově náměstí představí duo Tóny srdce v podání Simona a Jakub Milsky z Pardubic.
Oba jsou profesionální hudebníci a svou práci opravdu milují.

Římskokatolická farnost Přelouč
Masarykovo náměstí 48, 535 01 Přelouč

V průběhu oslav jsme se nostalgicky na   -
vrátili do 60. let. Z jeviště zněly písně z re-
pertoáru Jiřího Suchého a Jiřího Šlitra, k vi -
 dění by li auto-moto veteráni, ze kterých se
tajil dech.

Nahlédli jsme ale také do budoucnosti.
Návštěvníkům se prezentovali projekty, kte -
ré Domov u fontány v následujících letech
čekají. Jedná se o výstavbu menšího objek-
tu pro komunitní bydlení seniorů a také pro -
jekt na úpravu stávajícího parku, který by
měl lépe sloužit potřebám klientů, ale i ná -
vštěvníkům a místním obyvatelům.

„Pro Pardubický kraj je plánovaný objekt
určitou novinkou v péči o seniory. Jedná se
o celkem 18 jednolůžkových pokojů ve třech by-
tových jednotkách po šesti pokojích. Všichni
tedy budou mít své soukromí a celkově bude

mít tento model bydlení daleko do zažitých
ústavních forem. Kromě toho bude celá budo-
va energeticky nenáročná díky využití solár-
ních panelů a dalších technologií, včetně zele-
ných střech,“ sdělil Martin Netolický, hejtman
Pardubického kraje.

„Asi by bylo skvělé, kdyby takto mohlo vy-
padat více zařízení pro seniory, bude to ukáz-

ka prostředí pro poskytování moderních po-
bytových služeb,“ do plnil radní pro so ciální
péči a ne zi s kový sektor Pa vel Šotola, který
oce  nil i plány na úpra vy parku: „Park je při -
rozeným prostře dím, které příznivě působí jak
na seniory, tak na děti, které sem chodí. Teď
se v něm objeví i různé prvky smyslové terapie,
například vodní, hmatové a zvukové. Domov
se tím více otevře jako součást celého spole-
čenství.“

V parku vznikne i dětské hřiště a dojde
k citlivé obnově zeleně. Vybudování nové-
ho jezírka v zahradě bude sloužit nejen jako
estetický prvek, ale i pro účely záchytu deš -
ťové vody.

„Těší nás, že Pardubický kraj tyto rozvojové
projekty u nás realizuje, nejen že zlepší prostře-
dí našim klientům a veřejnosti, ale i našim za-
městnancům, jimž také umožní zvyšovat kva-
litu péče o seniory, kteří u nás žijí. O vysokou
kvalitu péče usilujeme dlouhodobě a daří se
nám opakovaně při kvalitativních auditech zí-
skávat certifikáty Značka kvality, Certifikaci
paliativního přístupu v sociálních službách,
Garance péče o ránu nebo certifikát Vážka®,
který uděluje Česká alzheimerovská společnost
za poskytování kvalitní péče osobám s de-
mencí“ řekl Martin Šveřepa, ředitel Domo-
va u fontány.

D. Stráníková, DUF

Domov u fontány je v Přelouči již šest dekád. A to se sluší oslavit. V rámci oslav
jsme návštěvníkům umožnili blíže poznat moderní péči, ale také volnočasové akti-
vity, kterým se senioři u nás věnují. Za velmi významný okamžik považujeme křest
naší nové kuchařky s názvem „CHUTNÉ VZPOMÍNKY“, která je složena z nejoblíbe-
nějších receptů našich klientů.

Domov u fontány 
slavil 60 let od svého vzniku s novými vizemi

Ve Štěpánově nalezneme u domu čp. 1
v zatáčce u hlavní silnice pomník padlým
ob čanům z této obce v první světové válce.
Nachází se v celkem nové kovové ohrád ce
a je napojen na kolem vedoucí chodník. Má
podobu prostého neopracovaného ka me ne,
který je v přední části lehce upraven pro
vsazení žulové desky. Na desce (o rozměrech
40x90 cm) je vysvětlující nápis a 14 jmen
s připojeným věkem vojáků. Samotný obe -
lisk je široký 80 cm a vysoký asi dva metry.
Památka byla v dubnu letošního roku cha -
rakteristická tím, že byla obrostlá letitým
břečťanem a její stav je dobrý.

Na pamětní desce je uvedeno pouze
jméno kameníka Hubáčka z Přelouče, da-
tace nikoliv. Jde o Václava Hubáčka, který
provozoval svoji živnost v letech 1923–1960
a to zejména v domě čp. 152 v dnešní ulici
28. října. Dataci realizace díla se podařilo
najít v obecní kronice (za zapůjčení autoři
děkují kronikářce Karle Šmídové Šarkö-
zyové) – je to rok 1930. Iniciativu dle kroni-
ky vyvinula „mládež štěpánovská“, podpořilo
je místní zastupitelstvo. Celkové náklady
byly 2500 Kčs, uhrazeny byly také z výtěž-
ku divadelního představení Naši furianti,
které bylo v rámci slavnostního odhalení
místními ochotníky provedeno.

Bohužel v našem seriálu bude ještě mnoho
povídání o pomnících padlým, kterých je mno-
honásobně více než pomníků, který oslavují
um člověka.

                       Text+foto:  Jiří Rejl (kurziva) 
                                          a Matěj Pešta

Drobné kamenné památky Přeloučska. 
Pomník padlým ve Štěpánově

Válka je slovo, lidský termín, ale jak je tomu u zvířat? Boj o teritorium, to je také
válka, ale ve zvířecím pojetí. Člověk též válčí o teritoria, obzvláště o ta, kde jsou ne-
rostné suroviny, voda, případně o rozšíření území na tzv. nárazníková pásma. Takže
jaký je rozdíl mezi člověkem a zvířetem? Velký! Jsme přeci Homo sapiens – člověk
moudrý, měli bychom se domluvit, obchodovat, ale proč válčit. Prostě ty zvířecí pudy
v nás jsou, proto se neustále válčí, z pohledu obyčejného člověka naprosto zbytečně,
z pohledu mocných – „chci být ještě mocnější a bohatší“.

Svatojakubské koncerty – duo Tóny srdce
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Napsali nám

Tajenka červnové
doplňovačky: 
Jiří Štěpnička 

Jiří Štěpnička získal
Ce nu Františka Filipov-
ského za mužský herec ký
výkon v dabingu v ro  ce
2002 v rámci 8. ročníku
za roli Nicka Marshalla
(Mel Gibson) ve snímku

Po čem ženy touží. V roce 2023 mu udělila Herecká asociace Ce-
nu Františka Filipovského za dlouhodobé herecké mistrovství v da -
bingu. Cenu si Jiří Štěpnička převzal osobně v Přelouči v Občan-
ské záložně na slavnostním vyhlášení výsledků 16. září 2023.

V rámci losování se výherkyní stala Hana Pšeničková, gratulu -
jeme. V redakci Roštu je připravený malý dárek. Nové odpovědi zasí -
lejte jako vždy do redakce Roštu na mail: rost@mestoprelouc.cz. 

DOPLŇOVAČKA
1. Návštěvnice divadelního představení. – 2. Skála (básnicky). –
3. Továrny na děla. – 4. Suma (zdrobněle). – 5. Drezíny (řídce). –
6. V pořadí určitá část zimního oblečení. – 7. Části lesního poros -
tu. – 8. Polárka. – 9. Vysoké ceny. – 10. Otvor. – 11. Malé důlky. –
12. Sýkora (nářečně).                      Pomůcka: dresiny

Doplňovačka červenec – srpen 2024  
Dojnásobný držitel Ceny Františka Filipovského za nejlepší mužský herecký výkon
v dabingu 

Trh práce na Přeloučsku
Krajská pobočka v Pardubicích, kontaktní pracoviště Přelouč

Informace o nezaměstnanosti –
Pardubický kraj – květen 2024

K 31. 5. 2024 evidoval Úřad práce ČR (ÚP ČR), Krajská pobočka
v Par  dubicích celkem 10 261 UoZ. Podíl nezaměstnaných klesl na
hodnotu 2,8 %. Během května podalo žádost o zprostředkování za-
městnání a zavedení do evidence ÚP ČR v rámci Pardubického kraje
1 441 osob. Z evidence během měsíce odešlo celkem 1 764 uchazečů
(ukončená evidence, vyřazení uchazeči). Kraj evidoval k 31. 5. 2024 cel -
kem 13 601 volných pracovních míst. Na jedno volné místo připadalo
v průměru 0,8 uchazeče. Podporu v nezaměstnanosti pobíralo 3 685
ucha zečů o zaměstnání, tj. 35,9 % všech uchazečů vedených v evidenci.

Informace o nezaměstnanosti –
okres Pardubice – květen 2024

K 31. 5. 2024 bylo evidováno 3 622 osob. Podíl nezaměstnaných
osob na obyvatelstvu klesl na hodnotu 2,9 %. Na poptávkové straně
trhu práce bylo k 31. 5. 2024 evidováno celkem 5 639 volných pracovních
míst. Z celkového počtu volných pracovních míst bylo pouze 434 bez
příznaku „pro cizince“, tj. 7,7 %. Na jedno volné místo připadalo v prů -
měru 0,6 uchazeče. Nejvíce uplatnění nalezli montážní dělníci, proda -
vači, administrativní pracovníci, uklízeči a pomocní pracovníci výroby.

Projekt DIGI PRO FIRMU
Zaměření projektu: další profesní vzdělávání zaměstnanců s cílem

získání a rozvoje digitálních kompetencí a zvýšení adaptability pracov-

ních sil vůči měnícím se potřebám trhu práce, a to prostřednictvím vzdě -
lávání (rekvalifikace, kurzy dalšího vzdělávání) v oblasti: digitálních
dovedností IT a dovedností potřebných pro Průmysl 4.0. Cílová skupina
projektu jsou hlavně zaměstnanci, ale také fyzické osoby podnikající.

Bližší informace naleznete v podmínkách pro zájemce o vstupu do
projektu NPO-DIGI PRO FIRMU, které najdete v odkazu: https:/
/www.urad prace.cz/web/cz/npo-digi-pro-firmu. Pro více informací se
můžete také obrátit na nejbližší kontaktní pracoviště ÚP ČR v bývalém
okresním městě (Pardubice). Kontakt na zaměstnance: Ing. Přemysl
Cziglán: tel: 950 144 705 nebo Helena Ročková, tel: 950 144 476.

Vybrané obce region Přeloučsko –
Údaj o počtu nezaměstnaných v obcích

je získán ze statistiky obcí (GIS0) z IS Okpráce

Nejvyšší nezaměstnanost za měsíc květen 2024 byla v obcích regio -
nu Přeloučsko: Jedousov 9,7 % (10), Újezd u Přelouče 5,8 % (8), Zdecho -
vice 5,2 % (26), Chvaletice 4,6 % (92), Semín 4,5 % (17), Kladruby n/L
4,3 % (19), Sel mice 4,3 % (4), Turkovice 4,2 % (9), Strašov 4,2 % (13).

Další informace na: www.uradprace.cz. 

Kontakty: 
vedoucí 950 144 407 

(email: martina.malinska@uradprace.cz) 
zaměstnanost 950 144 081
nepojistné sociální dávky (SSP, HmN, PnP+OZP) 950 144 092
datová schránka 4p2zpna

„Zpráva z podkladů ÚP“.

Úřad práce ČR evidoval k 31. 5. 2024 celkem 274 322 ucha-
zečů o zaměstnání (UoZ). Podíl nezaměstnaných osob tak
ke konci května činil 3,6 %. Úřadu práce se úspěšně daří na-
jít zaměstnání pro rostoucí počet lidí – v květnu takto pomohl
24 056 uchazečům o zaměstnání, což je o 60,9 % více proti stej-
nému období vloni. Proti loňsku výrazně vzrostl počet rekvali-
fikací, a to o více než 83 %. V mezinárodním srovnání je neza-
městnanost v ČR znovu nejnižší v celé Evropské unii.

název Uchazeči o zaměstnání
(UoZ) celkem

Podíl nezam.
na obyvatelstvu v %

Přelouč 262 3,8
Chvaletice 92 4,6
Břehy 20 2,7
Choltice 16 2,1

Tento text si neodvažuje tvrdit, že vše bylo dohledáno, ale sku-
tečnost se patrně nebude příliš lišit od následujících zjištění. Ivo
Štěpánek je spjatý zhruba se čtyřmi desítkami kalendářů (kon-
krétně se mi podařilo takových dohledat 38). Většina z nich je jako
celek vytvořena Ivem Štěpánkem, ale existují i kalendáře, kdy vy-
tvořil pouze doprovodné obrázky (Přelouč ve fotografiích z roku
2013) nebo je pouze jedním ze zúčastněných umělců (Salon filmo-
vých klapek 2017 a 2018, Čas radosti – Naivní umění z roku 2019;
všechny tři vydány ve Zlíně). Kalendáře se samozřejmě liší svým
formátem, v té nejzákladnější rovině je lze rozdělit na nástěnné
a stolní, z nichž některé jsou pohlednicové. A konečně se nabízí
dělení i podle námětů na kalendáře přeloučské, kalendáře jiných
míst a regionů a kalendáře s místně nezakotvenými obrázky.

Nejstarším přeloučským kalendářem je dle mých zjištění nástěn-
ný kalendář pro rok 1999. Vedle menších doprovodných obrázků
v něm nacházíme dvanáct pohledů na přeloučské stavby, do je-
jích uliček, na Masarykovo náměstí i do blízkého přírodního okolí.
To vše doprovází reálie zašlých časů, staré automobily, motocykly,
vysoká kola, balóny, po železnici se tu žene parní lokomotiva. Lidé
tu zažívají z většiny pěkné chvíle, bruslí, tančí, lenoší, jdou do cir-
kusu, pánové již ve věku dokonce hrají kuličky. I u výjimečně dra-
matičtějších výjevů, jako je výjezd hasičů nebo pád cyklisty těsně
před cílem, tušíme, že vše nakonec dobře dopadne. Ani dušičkový
výjev z okolí přeloučského hřbitova nepůsobí drásavým dojmem.
Jde spíš o melancholickou společenskou událost. Krajina, stavby
i drobné děje se tu vhodně doplňují. (Při vytváření kalendářů Ivo
Štěpánek výrazně odlišoval dvě fáze tvorby. Nejprve oddřel „fa-
sády“, jak tomu sám říkal, a pak přišla pomyslná třešnička na do-
rtu – domalování figurek a jejich mikropříběhů.)

Pro rok 2000 pak byl nově připraven výškový formát nástěnné-
ho kalendáře, později se začaly objevovat kalendáře stolní. Řadu
let docházelo k pravidelnému střídání kalendáře nástěnného a stol -
ního. Řadě staveb byla věnována pozornost opakovaně, ale záro-
veň bývalo pravidlem, že se vždy objeví i něco nového, třeba nádra -
ží, sokolovna, Divišova vila, Českobratrská ulice apod. Postupně
přibývaly i výjevy z přeloučského okolí (písníky v Mělicích, rybník
Buňkov, románský kostelík v Řečanech, Gočárův rodný semínský
pivovar, zámky v Cholticích, Zdechovicích a Kladrubech…). Posled-
ním přeloučským kalendářem v řadě byl kalendář pro rok 2018.
(Ten současný opakuje pouze některé starší obrázky z let 2008,
resp. 2015, a 2018.)

Širší okolí zachytil kalendář Pardubicko z roku 2010. Nejvíce
pozornosti je tu věnováno Pardubicím, ale vedle nich je tu nama-
lován i hrad na Kunětické hoře, Gočárův pavilon a sádky v Boh-
danči, výjev z Holic se sochou cestovatele Emila Holuba a to vše
je doplněno jedním přeloučským, kladrubským a choltickým vý-
jevem. Roku 2013 se dočkaly i Břehy svého kalendáře, který vedle
doprovodných obrázků obsahuje sedm výjevů z této obce.

Některé kalendáře z dílny Iva Štěpánka zachycují i vzdálenější
lokality. Vzniklo několik pražských a brněnských kalendářů. Dále
jsou to kalendáře soutěsek u Hřenska, Děčína, Trutnova, Mikrore-
gionu Ivančicko i zámků a hradů Jihomoravského kraje. Údajně
existuje i kalendář Ostravy.

Vybrané společnosti se obrázkům Iva Štěpánka, namalovaným
na filmových klapkách, dostalo ve stolních kalendářích Salonu fil-
mových klapek (v rámci Mezinárodního festivalu filmů pro děti
a mládež ve Zlíně) pro rok 2017 a 2018. Typický svět obrázků Iva
Štěpánka (starý dvojplošník, starý autobus) se tu setkává i s ob-
rázky některých spřízněných duší, jako je Pavel Čech, Jiří Slíva, Petr
Nikl, Pavel Matuška nebo Jaroslav Němeček.

Martin Štěpánek

Ze života Iva Štěpánka 6. díl

Zájem o přeloučské panorama a dominanty můžeme po -
zo rovat již v dětské tvorbě Iva Štěpánka. Pohled na Záložnu
zdobí dopis strýčkovi do Trhové Kamenice, silueta evangelic-
kého kostela je pak vykreslena na jedné ze stránek vánočního
deníku. Ostatně tato dominanta mu byla zprvu nejbližší, proto-
že ji denně vídával z oken svého domu. Přestěhování do čp. 135
pak zase přineslo pěkný výhled na starou školu a záloženskou
budovu, tehdy ještě nezakryté masivní budovou městského
úřadu. Různé typické přeloučské výjevy se pak v 90. letech
objevily na Ivem Štěpánkem vytvářených pohlednicích a vá-
nočních a novoročních přáních, o nichž byla řeč minule. Na
konci 90. let pak vznikly první kalendáře. Kalendáře, zvláště
ty přeloučské, se staly postupně asi nejznámějšími výtvory Iva
Štěpánka.

O tom, jak dvacet let téměř pravidelně kalendáře tvořil
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Křížovka červenec – srpen 2024 – název vítězného filmu

Křížovky a doplňovačky 2024 
na téma – Vítězné filmy a držitelé Cen Františka Filipovského za dabing

V roce 2024 slavíme 30. ročník udílení Cen Františka Filipovského za dabing. V křížovkách a doplňovačkách si připomeneme
vítězné filmy a dabéry, kteří v průběhu 30 let získali Cenu Františka Filipovského za dabing. 

Tajenka křížovky zněla: Po čem ženy touží – vítězný film v 8. ročníku
v roce 2002. V rámci losování se výherkyní stala Helena Šetinová, gra -
tulujeme. Malý dárek je připravený v redakci Roštu. Všem děkuje me

za přízeň a těšíme se na vaše nové odpovědi, které zasílejte na mail:
rost@mestoprelouc.cz nebo volejte na telefon 466 094 103. Všechny
tajenky (křížovka, doplňovačka, fotohádanka) hlásit do 14. 8. 2024!

bude odkoupen za 200 000 korun, z nich
se uhradí váznoucí dluhy a zbytek půjde na
uzavřené konto. Jednání ale byla kompliko -
vaná. Koncem září 1941 chtělo dům koupit
znovu, tentokrát od Ústředny pro židovské
vystěhovalectví v Praze. Skutečně se tak
sta lo, a to za 205 000 korun. Ještě před po -
depsáním smlouvy byly zahájeny stavební
úpravy a 7. dubna 1942 byly domy čp. 26 a 25
předány slavnostně úředníkům. Tehdy Alžbě-
ta Munková se synem v Přelouči stále žila. 

Po válce (od března 1946) ale s tímto
postupem nastal problém – výhodný pro-
dej se nelíbil právníkovi a příbuznému po-
zůstalých JUDr. Münzovi, tehdy ještě z Prahy.
Chtěl nové proplacení ceny domu. Ale ně-
kteří příbuzní žili v zahraničí a národní vý-

bor proces také zdržoval. Pro případ nové
koupě si však obstaral úvěr. Problém byl „vy-
řešen“ po únoru 1948. V roce 1949 byla dě-
dičkou jen Irma (Irena) Münzová, která žila
v Torontu. Právní zástupce JUDr. Otto Münz
žil již ve Washingtonu. Soudy sice uznaly
právo dědičky na vlastnictví domu, ale na-
konec se roku 1952 našel paragraf, podle
kterého bylo možné dům vyvlastnit. Resti-
tucí domu by dle tehdejšího výkladu byly
ohroženy veřejné zájmy. Dům je v majetku
města dodnes.

Použitá literatura a prameny (výběr):

DOSOUDIL, František. Kniha obětí nacistického
násilí a druhé světové války z okresu Pardubice
(léta 1938–1946). Pardubice: Východočeské

muzeum v Pardubicích ve spolupráci s Čes -
kým svazem bojovníků za svobodu, Okres-
ním výborem v Pardubicích, 2005. 210 s.
LEDR, Josef. Dějiny města Přelouče nad La-
bem. Přelouč: Knihtiskárna Otakara Ludvíka,
1926. 539 s.
TETŘEV, Jan; VINCENCIOVÁ, Hana. Dějiny
města Přelouče: díl čtvrtý, 1918–1989. Přelouč:
Město Přelouč, 2007. 365 s.
Konzultace s Mgr. Janem Tetřevem (VČM Par-
dubice)
Wikipedia – heslo Aktion Gitter, Akce Düna-
münde
https://collections.arolsen-archives.org/
https://www.holocaust.cz/
https://www.pamatnik-terezin.cz/

Mgr. Matěj Pešta
O předválečném životě rodiny se dozví-

dáme především z matrik (za dohledání zá-
pisů a konzultace děkuje autor Mgr. Petru
Mückemu a Mgr. Renátě Růžičkové ze Stát -
ního okresního archivu Pardubice). V roce
1892 se do Přelouče přistěhoval Nathan
Munk (1858) s manželkou Arnoštou/Arnošt -
kou (1866) a dětmi. Jedním z dětí byl Fran-
tišek Munk narozený 8. dubna 1890 v Kou-
řimi. Zpočátku žili v domě čp. 155 v dnešní
Hradecké ulici. Nathan Munk byl majitelem
obchodu se střižním zbožím a od počátku
20. století také vlastníkem domu čp. 25 na
dnešním Masarykově náměstí, kde s rodi-
nou žil. Roku 1910 bylo celé rodině uděleno
domovské právo. František Munk je při pří-
ležitosti sčítání lidu roku 1921 evidován ja-
ko velkoobchodník s kuřáckými potřebami,
v jiných materiálech je zmíněn také jako
úředník či obchodní zástupce. 20. března
1921 se v Praze oženil s Alžbětou Deutscho-
vou z Prahy narozenou 3. září 1897. 15. čer -
vna 1922 se jim v Přelouči narodil syn Otto
(Otta). Alžběta Munková trpěla dle zápisů
duševní chorobou, od roku 1930 byla zba-
vena svéprávnosti a nějakou dobu strávila
v sanatoriu v Bohnicích. Otto Munk je ozna -
čován naposledy jako dělník. V jisté době
si František Munk v domě čp. 25 založil ob -
chod s hračkami a loutkami (na snímku
snad z přelomu 20. a 30. let 20. století vi-
díme Františka Munka zřejmě s manželkou
a dvěma loutkami).

V Dějinách města Přelouče je uvedeno,
že František Munk byl zatčen již počátkem
okupace v rámci akce Gitter I (Mříže). Ta
pro bíhala hned v březnu 1939 a cílila na le-
vicově smýšlející občany a Židy. Jak se však
podařilo autorovi zjistit, nejspíše to bylo po-
někud komplikovanější. Skutečně se uvádí,
že byl stoupencem komunistické ideologie
a Sovětského svazu, dokonce byl od roku
1932 členem vedení přeloučské pobočky
KSČ a podporoval tuto stranu i finančně.
Velmi pravděpodobně byl 15. nebo 16. břez -
na 1939 zatčen a tím také dočasně skončila
činnost místní KSČ. Podivné však je, že jiné
prameny uvádí jeho zatčení až k roku 1942.
Zřejmě byl po několika dnech propuštěn,
avšak delší dobu stále sledován.

Nyní se musíme krátce pustit do hypotéz.
Lze předpokládat, že po propuštění Munk
nechtěl ohrožovat svou rodinu, a tak se od-
stěhoval do Prahy (popřípadě měl k odlu-
ce od rodiny jiný důvod). Databáze holo-
caust.cz nám totiž k jeho osudům poskytuje
další informace. Od 24. 3. 1939 byl hlá šen
a žil v Praze 1 v Železné ulici v čp. 491/16
(ne daleko Staroměstského náměstí). Větší
problémy mu protektorátní úřady začaly
dělat na jaře 1941. Koncem dubna toho ro-
ku je v dokumentu na výše zmíněném we-
bu uváděn již jako „bývalý zástupce“, žil
v Templové ulici čp. 747/5, tedy opět neda-
leko Staroměstského náměstí. 30. dubna
se policejní kontrole prokázal občanským
průkazem vydaným ještě v Přelouči, kam si
měl dopsat perem „J“ jako doklad neárij-
ského původu (Jude – Žid). Kontrole tvrdil,
že mu to tam dopsali úředníci z Přelouče,
a pro to mu byla legitimace odebrána, aby
se to prověřilo. 9. října 1941 se dostavil na
policejní ředitelství v Praze, tehdy stále
bydlel v Templové ulici v nájmu u pana Kli-
nenbergera. Ten pro úřady uvedl, že mu prý
byla při kontrole před několika týdny roz-
trhána legitimace, jelikož v ní měl dopsá-
no červeným inkoustem písmeno „J“. Asi
25. října 1941 mu úřad poškozenou legiti-
maci vrátil (či spíše její druhopis). Z tohoto
zápisu vyčteme, že byl stále ženatý s Alžbě-
tou Munkovou a příslušný do Přelouče. Z ně -
jakého důvodu ale v našem městě nežil. Kaž -
dopádně 30. listopadu 1941 byl deportován
transportem H do Terezína a poté 9. ledna
1942 transportem O do tábora v městě Riga

v Lotyšsku. Je dost možné, že byl pak v bře-
znu 1942 popraven v rámci akce Dünamün-
de v lese Biķernieku na kraji Rigy – 1200 km
od Přelouče. Bylo mu 52 let.

Alžběta Munková byla deportována
5. prosince 1942 i se svým synem Ottou
transportem Cf do Terezína. Zde byla od
syna oddělena a 20. ledna 1943 pokračo-
vala transportem Cq do Osvětimi. Tady je-
jí stopy mizí a brzy poté zahynula. Bylo jí
45 let. Otto Munk byl deportován z Terezí-
na transportem Dl 6. září 1943 do Osvětimi,
kde zahynul neznámo kdy. Bylo mu 21 let.

27. 9. 1945 bylo v matrice zpětně pozna-
menáno, že je rodina nezvěstná. V roce 1947,
resp. 1948, nechali příbuzní Františka Munka
prohlásit za mrtvého s tím, že nepřežil 9. čer -
venec 1942. U Otto Munka bylo toto opatře -
ní provedeno až v roce 1949. V sou vislosti se
zatčením Františka Munka se v Přelouči tra -
dovala také jedna smutná příhoda – v led-
nu 1945 někteří občané při průjezdu trans-
portu smrti naším městem z jednoho vagonu
zaslechli slova „Já jsem Muňk z Přelouče“ –
měl to být František Munk. Ten byl ale teh-
dy již velmi pravděpodobně delší dobu po
smrti. Je ovšem pravda, že příjmení Munk
bý vá uváděno také ve variantě Muňk či
Mňuk, v němčině též Münk.

Nyní se ještě můžeme podívat na osudy
domu čp. 25 v první polovině 20. století.
Obchod Nathana Munka se stal 15. ledna
1919 dokonce cílem rabování v době po-
válečné drahoty, podílelo se na něm asi
400 osob. Každopádně Nathan Munk vlast -
nil dům určitě ještě v roce 1924 a firma
Františka Munka sídlila ve dvoře. Později
dům vlastnil František Munk s rodinou.

V roce 1931 se zabývala městská rada
myšlenkou odkoupit dům čp. 25 a postavit
v jeho místech nový úřad. K tomu nakonec
nedošlo. V červnu 1940 byly pro úřad v do-
mě aspoň získány tři místnosti a to formou
nájmu. Pronajímatelem byl ovšem Josef
Šál, židovští majitelé byli tehdy již omezeni
na právech. 

Již v době, kdy byl František Munk zřejmě
pod dohledem, resp. nepobýval v Přelouči,
jednala správní komise (válečná sprá va
města) o tom, že by dům od majitelů od-
koupila v rámci tehdejšího projektu, kdy
chtěla v domech čp. 26 a 25 zřídit obecní
úřad. To bylo v listopadu 1940. Byla také va-
rianta demolice domu a výstavba novo -
stavby, ale k tomu nedošlo. V době, kdy se
o odkupu domu čp. 25 začalo jednat, vlast -
nil dům nezletilý Otto Munk (vlastně mu teh-
dy bylo kolem osmnácti let). 24. října 1940
proběhlo první jednání a znovu se jednalo
v únoru 1941. V té době zemřel v ústavu
chorobomyslných Jiří Munk, Františkův
bratr. V únoru 1941 bylo rozhodnuto, že dům

Jak známo, většina židovských obyvatel z Přelouče žel zahynula za druhé světové
války v koncentračních táborech. Patřili mezi ně i František Munk (1890 – asi 1942),
Alžběta Munková (1897 – asi 1943) a jejich syn Otto Munk (1922 – asi 1943). Jejich osu-
dy jsou pohnuté a i po více jak osmdesáti letech k nim lze dohledat zajímavé nové in-
formace a upřesnit leckteré nepravdy. Munkovi byli také vlastníky domu čp. 25 na
Masarykově náměstí, který je nyní v majetku města, a proto si připomeneme též
zvláštní okolnosti převodu tohoto majetku.

Osudy židovské rodiny Munkovy z Přelouče
a jejich domu čp. 25 na Masarykově náměstí
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Když bychom si chtěli popsat jednotlivé
týmy, jednalo se v drtivé většině o sportovní
centra a akademie mládeže s profesionál-
ním přístupem a trenérskou základnou.

Naprostým opakem pak bylo naše druž -
stvo, které bylo spíše rodinného typu, kde ví -
ce jak polovina kluků bylo mladšího ročníku.

Ottovi Schwarzkopfovi je dokonce jen
10 let a musel bojovat jako lev s o 3 roky star -
šími soupeři. Dále na turnaj nám, pro trené-
ry z nesmyslných důvodů, rodiče dva kluky
na turnaj ani nepustili a museli jsme popro-
sit i jednoho bývalého spoluhráče, kterého
už basket ani nebaví a přestal ho s námi
hrát, jen abychom tým dali vůbec dohro-
mady. No a aby toho nebylo málo, páteční
zápasy v základní skupině jsme museli ode -
hrát jen v 10 lidech, což při pravidlech mi-
nibasketbalu, kdy každý hráč může nastou-
pit jen ve dvou čtvrtinách zápasu, znamena-
lo, že jsme nemohli střídat. Prostě už od
začátku bylo vše proti nám.

Na úvod v základní skupině jsme ode -
hrá li dva velmi utrápené zápasy proti Frýd -
ku-Místku a Klatovům. Naštěstí jsme druhý
zápas vyhráli a z druhého místa postoupili
do vyřazovací části. Tím se asi dalo říci, cíl
byl splněn, protože v daném rozpoložení to
na lepší jak 8. místo nebylo. 

Do sobotního dne jsme se probudili ve
vel ké pohodě a klidu, kluci si po návštěvě ob -
choďáku spíchli maskota Bombokláda a už
jsme s obavami „těšili“ na čtvrtfinálové ho
sou peře na Vlčata ze Žďáru nad Sáza vou.
To co se ale dělo na palubovce během čtvrt -
finálového zápasu nelze popsat jinak než
„koncert“. Kluci hráli famózně a s papírově

silnějším týmem s ambicemi na vítězství hráli
vyrovnanou partii. V poslední čtvrtině jsme
pak dohnali mírnou ztrátu a v posledních
minutách překlopili skóre na naši stranu.

Po tomto zápase v nás vybuchl gejzír
nad šení a všichni jsme sdíleli upřímnou ra-
dost i se slzami štěstí nad naším největším
životním sportovním vítězstvím. 

A pak přišlo semifinále... Co bychom
v případě výhry dělali ve finále? Ještě v šo -
ku ze čtvrtfinálové výhry jsme nastoupili do
semifinálového zápasu proti Snakes Ostra -
va. V tomto zápase jsme herně navázali na
předchozí zápas na rozdíl od soupeře.

Ten nás evidentně podcenil a nedoká-
zal reagovat na naše kombinace, rychlost
a precizní obranu. Tak když už teda Pře-
louč přijela na Národní festival basketbalu,
tak proč si rovnou neodvést medaili? ☺

Na finále jsme už neměli tolik sil, kolik
by lo potřeba a musíme uznat, že soupeř
z Frýd ku-Místku měl o hodně vyrovnanější
a širší kádr, který na turnaji neměl konku-
renci. Proto jsme se naprosto spokojili s dru -
hým místem.

Účast na Národním festivalu basketbalu
je pro náš malý klub historickou událostí.
Naposledy se naše mládežnické družstvo
na podobný turnaj dostalo před téměř 20 le-
ty. Moc děkujeme všem za podporu a klu-
kům náleží veliká pochvala. Jsme na vás
hrdí, borci! 

Výsledky:

Základní skupina:
BK Přelouč – Basketpoint Frýdek-Místek  
                                                        55 : 61   
BK Klatovy – BK Přelouč                43 : 64

Čtvrtfinále:
Vlčata Žďár – BK Přelouč             60 : 67

Semifinále:
Snakes Ostrava – BK Přelouč       65 : 72

Finále:
BK Přelouč – Basketpoint Frýdek-Místek  
                                                        64 : 88

Konečné pořadí EOS 
Národního festivalu minižáků U13:
  1.    Basketpoint Frýdek-Místek
 2.   BK Přelouč
 3.   Slavoj BK Litoměřice
 4.   Snakes Ostrava
 5.   FASTAV Zlín
 6.   Sokol Pražský
  7.   Tigers České Budějovice
 8.   Vlčata Žďár nad Sázavou
 9.   BK Klatovy
10.   BA Sparta Praha
11.   BA Nymburk
12.   BA Young Diamonds Litomyšl

Detailní informace o turnaji a mraky
fotek ze zápasů lze dohledat na webu:
https://festival13.bklitomysl.cz/

Fantastický úspěch přeloučských baskeťáků!
30 zápasů se odehrálo během tří květnových dnů v České Třebové a Ústí nad Orlicí

v rámci EOS Národního festivalu minižáků U13 (roč. 2011 a mladší), turnaji týmů z celé
České republiky, které se nekvalifikovali na 12-ti členné Mistrovství ČR. Na letošní
ročník se probojovali i naši baskeťáci z Přelouče.  

Hráči (zleva): Vojtěch Mareček, Daniel Rychtecký, Tobias Veselý, Tomáš Bechynský, Marek Be-
chynský, Šimon Řehák, Adam Konvalina, Štěpán Řehák, Dobroslav Marek, Václav Kussman,
Otto Schwarzkopf, Michal Jarolím
Trenéři (zleva): Radim Konvalina, Jakub Horák, Lukáš Rychtecký

Skutečné založení kláštera na základě odborných argumen-
tů je kladeno historiky středověku až do roku 1086, i když je jis-
té, že zdejší osídlení mělo starší středověkou tradici. Jak vypadala
původní osada Přelúčí koncem 11. století, kdy ji získal klášter,
nebo v polovině 12. století, kdy vzniklo ono listinné falsum, není
známé. Zmínka o chmelnicích svědčí o výrobě piva již v tehdejší
době a je i svědectvím dobré hospodářské politiky za vlády kní-
žete, později prvního krále Vratislava I. Třicetiletá vláda Vrati-
slavova byla ve znamení růstu, prestiže a moci.

Zahraniční politika Vratislava II. ve střední Evropě –
události let 1073 až 1086

Vratislav II. byl především významným spojencem římského
krále Jindřicha IV. (od roku 1084 se stal císařem Svaté říše řím-
ské) při konfliktech s Poláky, Míšní a Jindřichovým protikrálem
Rudolfem Švábským, podnikal také vpády do Rakous. Polský
kníže Boleslav II. zaútočil roku 1070 na Čechy, pokoušel se změnit
hranice. Vratislav II. byl ovšem úspěšnější. Jindřich IV. nabádal
obě knížata k urovnání sporu a pohrozil, že zaútočí na toho, kdo
z nich příště poruší mír. Přísahu porušil Boleslav II. v květnu 1073
Jindřich IV. vyhlásil výpravu proti Polsku, která kvůli vnitřním
problémům neproběhla. Polský stát začal v tomto období sílit
a Jindřich Vratislava potřeboval k obraně proti jeho vládcům.
Německý král i papež očividně chtěli získat Vratislava na svoji
stranu do pozdějšího boje o investituru – zda má světský pa-
novník právo volit a uvádět do funkce církevní hodnostáře. Polsko
a Uhry stály při papežovi, zatímco Vratislav zůstal věrný Jindři-
chovi. V dubnu 1085 se konal dvorský sjezd v Mohuči, který se
významně zapsal do českých dějin. Vratislav II. obdržel od cí-
saře Jindřicha IV. za své věrné služby královskou korunu nedě-
dičnou (jen pro svou osobu).

Západní Evropa v 11. století –
Bitva u Hastingsu (1066)

Ovládnutí či dobytí Anglie Normany, se datuje do roku 1066,
kdy se Vilém Dobyvatel se svým vojskem vylodil na pobřeží Ang -
lie. Jeho vítězství v bitvě u Hastingsu vyústilo v postupné ovlád-
nutí Anglie Normany. Byla to velmi důležitá událost v anglických
dějinách i v Evropě. Normanská šlechta více spojila Anglii s Evro -
pou a zmenšila tak vliv vikingů.

Byla vytvořena jedna z nejvlivnějších monarchií v Evropě,
která ustanovila promyšlený vládní systém. Došlo k přeorien-
tování na západní Evropu, Anglie začala hrát jednu z nejdůle-
žitějších rolí na evropské politické scéně. Ve 12. století vlastnil
anglický král téměř polovinu území Francie, přičemž zůstával le-
gálně vazalem francouzského panovníka. Tato dualita se stala
jedním z důvodů dlouhé anglofrancouzské konfrontace, která
vyvrcholila ve „stoletou válku“. Jde o sérii vojenských konfliktů
mezi Anglickým královstvím a Francouzským královstvím, trvala

asi od 1337 do 1453. Čechům je známá bitva u Kresčaku (1346),
která proběhla na samém počátku „stoleté války“, přišel v ní o ži -
vot český král Jan Lucemburský.

Malá Asie neboli Anatolie v 11. století –
bitva u Mantzikertu (1071)

V bitvě u Manzikertu roku 1071 se střetla byzantská armáda
s vojskem seldžuckých Turků, které vedl sultán Alp-Arslán. Došlo
k porážce Byzantinců, jejichž císař Roman IV. Diogenez padl
v prů běhu boje do zajetí. Nastal politický a vojenský rozvrat By-
zancie, který zásadním způsobem poznamenal její obranyschop-
nost. V důsledku toho pronikli turkičtí nájezdníci do nitra Malé
Asie (dnes Turecko) a v několika málo letech si ji téměř celou
podmanili.

Tato bitva bývá proto historiky označována za pohromu, kte-
rá vymezila určitý předěl v dějinách Byzance, odsouzené ztrá-
tou Anatolie k zániku. V průběhu své tisícileté existence sloužila
Byzantská říše jako záštita křesťanství, čímž výrazně přispěla
k ochraně Evropy před šířením islámu. Kromě toho disponovala
pevnou zlatou měnou, která byla v oběhu v celém středomoř-
ském prostoru. Konstantinopol patřila jako jedna z největších
metropolí v tehdejším světě k nejdůležitějším obchodním stře-
diskům. Byzanc měla určující vliv na náboženství, právo, politic-
ký systém, architekturu a umění značné části Evropy a Střední-
ho východu. Přispěla k zachování a předání četných literárních
děl a vědeckých poznatků klasického světa a jiných kultur.

Marcela Danihelková

Přelouč a Evropa v 11. století
Bez ohledu na rozpory ohledně datování je pro dějiny měs-

ta nejstarší písemná zmínka velmi důležitá. V zakládací lis-
tině benediktinského kláštera v Opatovicích nad Labem ro-
ku 1073 je jmenována i osada Přelúčie. Je to první zmínka
o Pře louči, kladená do sklonku 11. století, čili zakládací do-
chovaná listina, jejímž vydavatelem by měl být český kníže
Vratislav II., který vládl v Čechách od ledna 1061 do dubna
1085 a poté již jako první, nedědičný (korunu získal jen pro
svoji osobu) český král z rodu Přemyslovců do roku 1092. Ta-
to listina, která nese letopočet 1073 je dle historiků falsem,
pochází až z poloviny 12. sto letí, ale její obsah lze považovat
za původní, problém spočívá pouze v dataci.
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Všechny soutěže jsou ukončeny, těšíme se na vás opět v září.

Výsledkový servis
Muži:      Final four o Pohár RSHb VČ

SF1        SK Hokejbal Letohrad „B“ – HBC Svítkov Stars Pce „B“
3 : 2 (3:1, 0:1)

SF2        HC Jestřábi Přelouč – HBC Chlumec n/C 4 : 0 (0:0, 4:0)
              G+A: Svoboda (Stoklasa, Tesák), Šmíd (Vorba), Čermák (Mrk-

vička), Čermák (Slanina)

Finále   SK Hokejbal Letohrad „B“ – HC Jestřábi Přelouč 
4 : 5p (1:0, 2:2, 1:2–0:1)

              G+A: Slanina (Svoboda), Svoboda (Šmíd), Svoboda (Šmíd), Pří-
hoda (Mrkvička), Svoboda (Čermák)

SŽ:         TJ Lokomotiva Česká Třebová – HC Jestřábi Přelouč 
8 : 6 (1:2, 6:1, 1:3)

                  G+A: Hampl (Pecka), Křemenák, Sláma (Křemenák, Tesař), Tesař
(Král), Vrátil (Chudomel), Tesař (Sláma)

              HC Jestřábi Přelouč – TJ Lokomotiva Česká Třebová 
5 : 9 (1:1, 4:2, 0:6)

                   G+A: Novotný, Sláma (Tesař), Vrátil, Špulák (Hampl), Král (Ham-
pl, Kočnar). 

Konečná tabulka LSŽ–východ po Nadstavbové části
1.  TJ Sršni Svitavy                            20    10    0    1      9   90:98    31
2. HBC Pardubice – Bílý Tým          20     5    3     0    12   73:102   21
3. TJ Lokomotiva Česká Třebová   20     4    0    0    16   49:224   12
4. HC Jestřábi Přelouč                     20      1    0    0    19   43:226    3

MŽ:
HC Jestřábi Přelouč  – HBC Svítkov Stars Pce                          0 : 9
                                   – HBC Hradec Králové 1988                   10 : 1
                                   – TJ Nový Bydžov                                     2 : 1
                                   – SK Kometa Polička                                1 : 4

Přípravka:
HC Jestřábi Přelouč  – HBC Hradec Králové 1988                   5 : 3
                                   – Stadion Nový Bydžov                          0 : 1
                                   – HBC Svítkov Stars Pardubice                0 : 15
                                   – HBC Pardubice                                     1 : 3
Minipřípravka:
HC Jestřábi Přelouč  – Ježci Heřmanův Městec (bílá)               4 : 2
                                   – HBC Svítkov Stars (černá)                      6 : 5
                                   – TJ Nový Bydžov                                    6 : 4
                                   – TJ Lokomotiva Česká Třebová            6 : 0
Mikropřípravka:
HC Jestřábi Přelouč  – HBC Svítkov Stars Pce                         1 : 5
                                   – Ježci Heřmanův Městec                       1 : 11
                                   – HBC Pardubice (modrá)                         1 : 3
                                   – HBC Pardubice (bílá)                             3 : 3
                                   – TJ Lokomotiva Česká Třebová (modrá)  1 : 7
                                   – Ježci Heřmanův Městec                       1 : 6
                                   – TJ Lokomotiva Česká Třebová (modrá)   3 : 7
                                   – TJ Lokomotiva Česká Třebová (bílá)    0 : 4

více na www.hcjestrabi.cz

Ragbisté Přelouče sestupují do 2. ligy
Tým mužů má za sebou nepovedenou sezónu. Malá hráčská zá-

kladna, díky které jsme do většiny utkání nastupovali v 15-ti, až 18-ti
hráči vedl k tomu, že sestupujeme o ligu níže. Oproti ostatním týmům
nám chybí mladí hráči, kteří by se postupně zapojovali do týmu mu -
žů a nahrazovali starší hráč. Na jaře 2025 budou našimi soupeři Bystrc
Brno, Sokol Mariánské Hory Ostrava, Havířov, Slavia B a Olomouc.
I tak nás tedy čekají kvalitní zápasy a bude znovu se na co dívat.
Pro podzim 2024 se zúčastníme Poháru XV. Podle rankingu z minu-
lého roku, by jsme měli nastoupit ve skupině D společně s Vídní,
Ostravou a Olomoucí. 

Dva zástupci na turnaji v Itálii
Na začátku června se naše reprezentace

U16 zúčastnila turnaje v Italském Rovigu. Do
Itálie byly vyslány dva týmy. V reprezentač-
ním B týmu měla Přelouč své dva hráče a to
Romana Turka a Marka Pižla. Obě naše re-
prezentace si nevedly vůbec špatně, A tým
celý turnaj vyhrál a B tým skončil na 6 místě
z 12-ti účastníků. Roman a Marek se svým tý-
mem nejdříve ve skupině porazili tým z Nea-
pole 31:0 a prohráli s Rovigem 14:0. V semifi-
nále o 5. místo porazili Scandicci Rugby 12:5

a v posledním
utká ní nestačili
na Valsugana
Rugby a pro -
hráli 12:5. Dě -
kujeme klukům
za reprezenta-
ci a dou  fáme,
že na sobě bu-
dou kluci pra-
covat, aby se
dostali pro příš -
tě do A týmu.

Mládež má po sezóně
U18

Na jaře jsme v této kategorii měli pouze čtyři hráče, kteří nastupovali
za tým Vrchlabí k turnajům Rugby League (*takzvané třináctkové rag -
by). Byli jimi Homola Adam, Válek Vašek, Kouba Jan a Krupka Daniel.
Na podzim budou nastupovat v už zavedeném společenství s Ba bi -
cemi a Vrchlabím jako BVP Academy v klasické soutěži U18.

Gratulujeme vítěznému týmu ZBORJOV -
KA BRNO a všem hráčům děkujeme za
vynikající fotbalové nasazení! Přikládáme
konečné pořadí týmů a vyhlášení nejlepších

hráčů tur-
naje:

Nejlepší střelec turnaje:
      Kristián Knotek, FK Hodonín, 5 branek
Nejlepší brankář turnaje: 
      Michal Skokan, FK Pardubice
Nejlepší obránce turnaje: 
      Alexander Vach, FK Hodonín

Nejlepší záložník turnaje:
      Aleš Sukdolák, FK Pardubice
Nejlepší útočník turnaje: 
      Milan Němec, FC Zbrojovka Brno
Nejlepší rozhodčí turnaje: 
      Oldřich Bleša
Vítěz poháru aktivity: 
      1.FC Poruba – 17 branek
Vítěz poháru slušnosti: 
      FK Přelouč – GRATULUJEME!!!

Fotografie: archiv FK, text: MG

Ohlédnutí za 65. ročníkem 
Celostátního žákovského turnaje v kopané

O víkendu 15.–16. 6. 2024 se uskutečnil v pořadí již 65. ročník Celostátního žákov-
ského turnaje v kopané. Celkem soutěžilo 10 týmů. Tentokrát dorazili mladí fotbalisté
až z Holandska. 

U16
Společenství BVP Academy U16 zakončilo soutěž na celkovém

15. místě z 16-ti. V základní části skupiny B obsadili poslední, šesté
místo s bilancí jedné výhry a čtyř proher. V nadstavbové tabulce
o 13.–16. místo skončili na druhém místě se čtyřmi výhrami a dvěma
prohrami. Trochu mimo chápání nastoupili ale k poslednímu utkání
v sezóně v souboji o celkové 15.místo, ve kterém se jim podařilo jed-
noznačně zvítězit.

U14
O něco lépe si vedla kategorie U12, která také nastoupila ve sku-

pině B a se třemi výhrami a jednou prohro obsadili 2. místo z 5-ti.
V nadstavbové tabulce o 9.–12. místo skončili jednoznačně první,
když z šesti utkání 5x vyšli jako vítězové a pouze jednou jako poraže -
ní. Proto znovu nechápeme, proč museli kluci nastoupit až k utkání
o celkové 11. místo ve kterém bohužel na svého soupeře nestačili.

Ostatní mládežnické kategorie U6, U8, U10 a U12 absolvovali
spoustu turnajů už se těší na podzim. Po prázdninách se většina
hráčů sejdou na společném už tradičním soustředění ve Břehách,
které vždy slouží ke stmelení týmu před nadcházející sezónou.

Ještě si dovolíme menší perličku. Kategorie U12 ve společen-
ství BVP Academy se zúčastnila Mistrovství ČR. Hráči odehráli

šest utkání. Pět z nich vyhráli a jedno prohráli, ale i tak skončili až
na 6. místě.

V polovině června se ještě kategorie U12,U14 a U16 na závěr se-
zóny zúčastnili mezinárodního turnaje United World Games v ra-
kouském Klagenfurtu. 

Všem hráčům a hráčkám děkujeme za reprezentaci klubu, fanouš -
kům a rodičům za podporu a těšíme se na všechny znovu po prázd-
ninách. Vojtěch Horáček

Zprávy z ragbyového clubu v Přelouči

Tabulka 1. ligy ragby 2024: 

Prázdninový program hokejbalu v našem areálu!



Příští číslo Roštu vyjde v pátek 30. 8. 2024.


